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سرمقاله

تولید صرفه
 اقتصادی ندارد

تا زمانی که میانگین حاشیه 
ســود تولید زیر 20 درصد 
باشد و برگشــت سرمایه 
ســالانه 4 درصــد که یک 
چهارم نرخ ســود بانکی بدون ریسک است، هیچ 
توجیهی در ســرمایه گذاری، تغییــر تکنولوژی 
و افزایش بهــره وری وجود نخواهد داشــت. در 
چنین حالتی با تورم 50 درصدی، ضمن کاهش 
سود، میزان تولید و فروش به شدت افت می کند. 
همچنین به دلیل نبود تســهیلات ارزان قیمت، 
تسهیلات با نرخ بالای 35 درصد به دست تولید 
کننده می رسد. در چنین حالتی تولید به سمت 

زیان دهی...

  حســین محمودی اصل، 
کارشناس اقتصادی 
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تسهیل دسترسی 
دانش بنیان ها به تجهیزات 

5 هزار کارخانه  و کارگاه تعطیل و نیمه تعطیل احیا شد

رونق اشتغالزایی با احیای واحدهای تولیدی 
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رونق  مسکن  در  نیمه  نخست  سال
زنجیره   تامین   مصالح   ساختمانی   گسترده   می شود 

رییس مرکز فناوری های راهبردی معاونت علمی، 
فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســت جمهوری 
از ابلاغ آیین نامه حمایت از ایجاد، توســعه فعالیت 
و اعتباربخشی به مراکز نمونه ســازی سریع و هم 
آفرینی خبر داد. پس از گذشــت یک دهه از ورود 
الگوهای جدید کارگروهی، اســتارتاپ ها و شکل 
گیری جدید شرکت های نوپا به چرخه کسب و کار و 
فعالیت های صنعتی و اقتصادی کشور، نگاهی صحیح 
و نو در برقراری ارتباط بین صنعت و دانشگاه شکل 
گرفته است. حلقه مفقوده در اتصال دو قطب اصلی 
کشور یعنی صنعت و دانشگاه از طریق شکل گیری 
پارک های علم و فناوری، مراکز نوآوری، شتابدهنده 
ها و استارتاپ ها تحول چشمگیری را ایجاد کرده 
است، البته مسیر رشد هر یک از تیم ها و تبدیل آن 
به شرکت های نوپا به جهت همسان سازی نقشه راه 
آنها با زیر ساخت کشور و تغیییرات محاسبه  نشده 
اقتصادی، در مسیر خود با چالش های مختلف روبرو 
است. با نگاهی بر اکوسیستم فناوری و نوآوری کشور، 
یک نیاز اساسی هسته های فناور و شرکت های نوپا 
دانش بنیان و فناور، دسترســی راحت و سریع به 
امکانات ساخت و تولید است تا بتوانند با سرعت بالا 
به نمونه پروتوتایپ محصول خود دست یابند. این 
نیاز با توجه به رشد چشم گیر شرکت ها و هسته های 
فناور روز به روز بیشتر احساس می شود. بدین منظور 
با عنایت به ضرورت تقویت و توســعه زیســت بوم 
نوآوری کشور و به منظور تدوین یک ساختار واحد 
و نظام مند  برای حمایت معاونــت علمی، فناوری 
و اقتصــاد دانش بنیان رییس جمهــوری از مراکز 
ساخت ســریع، بررســی، ارزیابی و اعطای گواهی 
صلاحیت، ساماندهی و حمایت هدفمند از مراکز 
مستعد در شکل گیری و توسعه کسب و کارهای فناور 
و دانش بنیان، دستورالعمل حمایت از ایجاد، توسعه 
فعالیت و اعتباربخشی به مراکز ساخت سریع به شرح 

ذیل جهت اجرا ابلاغ می شود...

اجتماعی

مدیرکل دفتر بهبود تغذیه جامعه وزارت بهداشــت 
ضمن تشریح برنامه های این وزارتخانه در خصوص 
تامین امنیت غذایی در کشور، در عین حال وضعیت 
مصرف لبنیات در کشور را نامطلوب خواند و گفت: 
جلسات متعددی با وزارتخانه های رفاه، صمت، جهاد 
کشاورزی و... داریم که بتوان یا روی قیمت لبنیات 
مداخله ای انجام شــود یا بر روی تخصیص یارانه به 

لبنیات از طریق دولت کار شود.
احمد اسمعیل زاده با اشاره به شعار امسال روز جهانی 
غذا مبنی بر " آب زندگی  است، آب غذاست، هیچکس 
را محروم نکنید"، گفت: یکی از اقدامات مدنظر دفتر 
ما این است که ببینیم چگونه می توان ضایعات مواد 
غذایی را بویژه با تاکید بر ضایعات نان در کشور کاهش 
دهیم. زمانی که به راهکارهای مرتبط با تامین امنیت 
غذایی می پردازیم بحث های متعددی وجود دارد که 
یکی از مهم ترین آنها، بحث تولید است؛ که آیا غذای 
کافی در کشور برای همه تولید می شود یا خیر؟ این 
مهم بر عهده وزارت صمت و وزارت جهاد کشاورزی 

است که در بخش تولید غذا نقش دارند.
وی افزود: موضوع دیگر مرتبط با امنیت غذایی این 
اســت که مواد غذایی از نظر قیمتی به گونه ای باشد 
که به راحتی در دسترس مردم قرار گیرد که این امر 
هم مربوط به وزارت صمت، سازمان حمایت از تولید 
کننده و مصرف کننده، وزارت رفــاه و وزارت جهاد 
کشاورزی است. بحث مرتبط با وزارت بهداشت این 
است که ببینیم آیا این غذا به صورت درستی مصرف 
می شود یا خیر؟ که ما مرتبا در سیستم بهداشتی در 
حال ارزیابی مصرف هستیم تا ببینیم میزان مصرف 
مواد غذایی در کشور چگونه است، کدام غذا مفید و 

کدامیک غیرمفید است.
اسمعیل زاده با تاکید بر اهمیت آموزش و افزایش سواد 
سلامت جامعه، اظهار کرد: در این زمینه آموزش هم 
می دهیم که مردم بدانند اگر غذاهای تولید شده از 
نظر قیمتی هم مطلوب و در دســترس است، برای 
تهیه کدام یک هزینه کنند؟ از ســوی دیگر ارزیابی 
ســالانه مصرف در کشــور هم انجام می شود که بر 
همین اساس مشخص شده است که مصرف انرژی و 
یا کربوهیدرات های تصفیه شده در کشور ما با وجود 
روند کاهشی سال های اخیر باز هم از نیاز مردم بیشتر 
است. او تاکید کرد: در مورد روغن ها هم می دانیم که 
نوع چربی مصرفی در جامعه مطلوب نیســت؛ زیرا 
متاسفانه مقدار زیادی اسید چرب اشباع و اسید چرب 
ترانس مصرف می شود. در مورد مصرف لبنیات، میوه 

و سبزیجات نیز مصرف نسبت به نیاز کمتر است.
مدیرکل دفتر بهبود تغذیه جامعه وزارت بهداشــت 
با تاکید بر اهمیت بهینه کردن مصرف مواد غذایی، 
تصریح کرد: در این خصوص مرتب در حال آموزش 
گروه های مختلف جامعه هســتیم تا هــم نیاز بدن 
به اقلام غذایی تامین شــود و هم بتــوان از ابتلا به 
بیماری های غیرواگیر پیشگیری کرد. در مواردی که 

به این نتیجه برسیم که مصرف مواد مغذی در جامعه 
کم است، از سایر برنامه ها کمک می گیریم که امنیت 
غذایی در جامعه ایجاد شود. به عنوان مثال در مورد 
برخی ریزمغذی ها برنامه  مکمل یاری را اجرا می کنیم 
که بتوانیم مواد مغذی که مردم از طریق مصرف مواد 
غذایی دریافــت نمی کننــد را از طریق مکمل ها به 
آنها برسانیم تا امنیت غذایی در سطح مطلوب خود 

برقرار باشد.
وی با اشاره به آمار دورریز مواد غذایی، بیان کرد: در این 
راستا باید به سمت بهینه کردن شرایط برویم تا دور ریز 
به حداقلِ ممکن برسد. یک بحث ضایعات است و یک 
بحث دیگر این است که از این ضایعات استفاده شود 
و صنعت غذا و وزارت کشاورزی، برنامه ریزی کند تا از 
ضایعات به نحو بهینه برای خوراک دام یا سایر مصارف 
استفاده کند. دغدغه ما این است که کیفیت تولید مواد 

غذایی افزایش یابد و دور ریز کاهشی باشد.
اســمعیل زاده درباره تاثیر پاندمی کرونا بر بروز سوء 
تغذیه نیز بیان کرد: کشور ما هم مانند سایر نقاط جهان 
درگیر این پاندمی بود و طبیعتا در دوران کرونا تمام 
برنامه ها با یک رکود مواجه شد. یکی از اشکالاتی که 
در برنامه های دفتر بهبود تغذیه جامعه وزارت بهداشت 
در دوره کرونا اتفاق افتاد، بحث اختلال در آموزش ها 
بود چون ما خیلی از آموزش های خود را در مدارس، 
صنف ها و مراکز جمعی داشتیم و چون در دوره کرونا 
بحث قرنطینه پیش آمــد، آموزش های ما به جامعه 

دچار اشکال شد.
وی با بیان اینکه البته کرونا توانسته یک حسن هم 
داشته باشد،   اظهار کرد: حســن این بود که مردم با 
اهمیت نقش تغذیه در تقویت سیســتم ایمنی بدن 
آگاه شــدند و متخصصین مردم را به سمت مصرف 
میوه و سبزیجات حاوی آنتی اکسیدان ها سوق دادند. 
متاسفانه در کشور ما میزان مصرف میوه و سبزی کم 
است اما چون در دوره کرونا مردم آگاه شدند که اگر 
سیستم ایمنی بدن خود را به واسطه مصرف میوه ها و 
سبزیجات تقویت کنند احتمال ابتلا به کرونا در آنها 

کمتر می شود، در این زمینه یک اتفاق خوب رخ داد.
وی افزود: اثر دیگر کرونا بــر برنامه های ما در برنامه 
مکمل یاری مشــهود بود؛ این برنامه عمدتا از طریق 
مدارس اجرا می شد و مدارس هم غیرحضوری بودند 
و نتوانستیم برنامه مکمل یاری را در این زمینه به نحو 
احسن انجام دهیم هرچند همواره محدودیت اعتباری 
هم در این زمینه داشته ایم. از ســوی دیگر افزایش 
قیمت مواد غذایــی در دوره کرونا در تمام دنیا اتفاق 
افتاد و این امر دسترســی مردم به مواد غذایی مفید 
و مطلوب را کاهش داد. مدیرکل دفتر بهبود تغذیه 
جامعه وزارت بهداشت،   گفت: البته افزایش قیمت مواد 
غذایی در دوره کرونا مقداری دسترسی به مواد غذایی 
را محدود کرد و این سبب بروز اختلال در دریافت های 
غذایی مردم شد اما اکنون بعد از ایام کرونا خوشبختانه 

وضعیت نسبتا مطلوبی داریم.

ارکستر ســازهای ایرانی پایتخت این روزها در حال 
جذب نوازنده است و طی چند روز آینده نیز آزمون 
نوازندگی آن برگزار خواهد شد. قطعا تولد یک ارکستر 
جدید اتفاق مهمی محسوب می شود و این در حالی 
است که روند کار این ارکستر ابتدا به صورت آموزشی 
است. در همین راســتا تصمیم گرفتیم صحبتی با 
شــهرام توکلی و حامد فکوری داشته باشیم و علت 
تشکیل این ارکستر و هدف آن را جویا شویم. در ابتدا 
شهرام توکلی )آهنگساز( درباره این ارکستر به ایسنا 
توضیح داد: مدرسه ارکســتر پایتخت حدود ۸ سال 
پیش تاسیس شده است؛ این مدرسه در ابتدا تنها یک 
ارکستر سمفونیک آموزشی داشت که پس از مدتی 
آموزش، برای آن رده بندی سنی در نظر گرفتیم و دو 
ارکستر برای دو رده سنی هفت تا ۱5 سال و ۱5 سال 
به بالا تشــکیل دادیم. زمانی هم که هنرجویان این 
ارکستر در مدرسه تحصیل و یشرفت کردند، فراخوانی 
برای تشکیل یک ارکستر غیر آموزشی منتشر کردیم 
و از شهریورماه با ارکســتر غیر آموزشی مدرسه در 
حال تمرین هستیم و تیرماه سال آینده روی صحنه 

خواهیم رفت.
او ادامه داد: در همین حین درخواست های زیادی از 
نوازندگان ســازهای ایرانی داشتیم که برای آنها هم 
ارکستری تشکیل دهیم. همین امر بهانه ای شد که 
تا برای نوازندگان ســازهای ایرانی هم ارکسترهایی 
تشــکیل دهیم. در نتیجه با آقای حامد فکوری که 
در این زمینه تجربه دارند، صحبت کردم و ایشــان 
هم پذیرفتند. اکنون قرار است، دو ارکستر سازهای 
ایرانی را در رده های سنی ۱0 تا ۱۸ سال و ۱۸ تا 35 
سال تأسیس کنیم که هر دو ارکستر جنبه آموزشی 

خواهند داشت.
توکلی درباره هدف تشکیل این ارکستر گفت: اسم 
مجموعه، »مدرسه ارکستر پایتخت« است و زمانی 
که صحبت از مدرسه می شود، یعنی رویکرد آموزشی 
اســت. ما با تشکیل دو ارکســتر آموزشی موسیقی 
کلاسیک، توانســتیم با برنامه های آموزشی خود به 
نوازندگان توانمندی برسیم که بتوانیم با حضور آنها 
یک ارکستر غیر آموزشی تشــکیل دهیم. حال این 

امر انگیزه ای خواهد بود برای نوازندگان ارکسترهای 
آموزشی که بدانند می توانند با تلاش و پیشرفت وارد 
ارکسترهای غیر آموزشی شــوند. اکنون در این دو 
ارکستر آموزشی ســازهای ایرانی هم، پس از مدتی 
آموزش و پیشرفت، به آن مرحله خواهیم رسید که 

یک ارکستر غیر آموزشی خواهیم داشت.
از توکلی ســوال کردیم که آیا تا به حال ارکســتر 
سمفونیک غیر آموزشی مدرسه، اجرای عمومی هم 
داشته است که پاسخ داد: ارکستر سمفونیک پایتخت 
در تیرماه به رهبری خود من به مدت دو شب در سالن 
رودکی روی صحنه رفت. 20 نفــر از نوازندگان این 
ارکستر را از طریق فراخوان جذب کردیم که سطح 
خوبی داشتند و باقی آنها از نوازندگان دو ارکستر غیر 
آموزشی مدرسه بودند. ما هر فصل پس از برگزاری 
یک کنســرت، فراخوانی برای کنسرت بعدی صادر 
می کنیم که در کنار نوازندگان ارکسترهای آموزشی، 
نوازندگان جدیدی که سطح خوبی دارند و می توانند 
مستقیم وارد ارکستر شوند را جذب کنیم. حال برای 
پروژه بعدی این ارکستر، اول آبان یک آزمون برگزار 
خواهیم کرد و پس از آن تمرینات ما شروع خواهد شد. 
این هنرمند همچنین درباره منابــع مالی اداره این 
ارکسترها گفت که هنرجویان آنها برای ادامه دار بودن 

این مسیر حق عضویت پرداخت می کنند.
همان طور که پیشتر اشاره شد، ارکستر سازهای ایرانی 
پایتخت قرار است به سرپرســتی و با تدریس حامد 
فکوری )آهنگساز( تشکیل شــود. به همین جهت 
تماسی هم با او داشتیم که درباره این امر گفت: ما در 
ایران مدرسه ارکستر نداریم که نوازندگان موسیقی 
ایرانی، آموزش نوازندگی در ارکستر را هم فرا بگیرند. 
اصولا روند این گونه است که نوازندگان از سر ذوق و 
خواسته خود نوازندگی ساز را یاد می گیرند و نوازندگی 
در ارکستر را هم به صورت تجربی فرا می گیرند که یا 
در ارکستر موفق می شوند یا نمی شوند اما آقای شهرام 
توکلی قبلا پس از تشکیل دو ارکستر آموزشی، ارکستر 
سمفونیک پایتخت را تشکیل داده بودند و اکنون قرار 
است ارکستر سازهای ایرانی را هم تشکیل دهند که 

البته روند ما در ابتدا به صورت آموزشی است.  

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی در پیامی تاکید کرد 
که روشن  شدن ابعاد قتل داریوش مهرجویی را 
با جدیت مطالبه و پیگیری می کند. به گزارش 
روابط عمومی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی، 
در پیام محمدمهدی اسماعیلی آمده است: خبر 
فقدان تاسف بار هنرمند بزرگ سینمای ایران، 
اســتاد داریوش مهرجویی  و همسرشان باعث 

تاثر عمیق شد.
بی تردیــد مهرجویــی از بزرگان جریان ســاز 
سینمای ایرانی بود که در طول ۶ دهه فعالیت، 
آثار ماندگاری را تولید کرد. ایــن حادثه تلخ و 

دردناک تا روشن شدن ابعاد آن توسط نهادهای 
ذیربط پیگیری می شود و وزارت فرهنگ و ارشاد 
اســلامی آن را با جدیت مطالبه و دنبال خواهد 
کرد. اینجانب فقدان مهرجویی عزیز و همســر 
گرامی اش را به بازماندگان، جامعه هنری کشور و 
خانواده سینما، و عموم علاقمندان ایشان تسلیت 
عرض می کنم و رحمت و رضوان الهی را برای آنها 
مســئلت دارم. داریوش مهرجویی و همسرش 
وحیده محمدی فر، 22 مهرماه به قتل رسیدند. 
هنوز خبر رسمی درباره انگیزه قاتل یا قاتلان به 

صورت رسمی منتشر نشده است.

شــیخ ابراهیم زکزاکی در دانشــگاه تهران گفت: 
جمهوری اسلامی ایران تنها ابرقدرت دنیا در آینده 
نزدیک خواهد بود. به گزارش تسنیم، شیخ ابراهیم 
زکزاکی، در آیین دریافت دکتری افتخاری از دانشگاه 
تهران به سوابق علمی و مبارزاتی خود اشاره کرد و 
اظهار داشت: سال ۱97۶ بود که با ورود به دانشکده 
علوم اجتماعی بزرگترین دانشگاه کشورم در نیجریه 
نظرم تغییر کرد و علاقه مند شــدم به عنوان یک 
مدرس دانشگاه به کارم ادامه دهم. ابتدا میخواستم 
کارم را به عنوان ناشــناس انجام دهم و شــناخته 
شدن را دوست نداشتم. ســال ۱979 هنگامی که 
امام خمینی)ره( از پاریس به ایران بازگشتند مجددا 
تغییر مســیر دادم. در آن مقطــع آرزوی من برای 
تبدیل شدن به یک شــخصیت دانشگاهی خدشه 
دار شد اما بعد از مدتی دوباره توانستم یک شخصیت 

دانشگاهی شوم.
وی گفت: در آن زمان دسترسی ها به منابع موثق 
خبری با محدودیت مواجه بود و به چند مجله محدود 
می شد اما با این حال تصاویر انقلاب را مشاهده می 
 کردیم و در ســال آخر تحصیل تحت تاثیر انقلاب 

اسلامی ایران قرار گرفتم.
رهبر شــیعیان نیجریه تصریح کرد: این افتخار را 
داشتم که در سال  ۱9۸0 در اولین سالگرد انقلاب 
اسلامی به ایران سفر کنم و هنگامی که به کشورم 

بازگشتم اشتیاق دانشــجویان و مردم نیجریه که 
تحت تاثیر افکار امام خمینی)ره( بودند برای شنیدن 
وضعیت ایران بسیار زیاد بود.آنچه از من می بینید 
تاثیر امام خمینی است، هرچه بوده لطف خدا و قرابت 

من با شخصیت امام خمینی بوده است.
شیخ زکزاکی ادامه داد: یکسال بعد به دلیل فعالیت 
های مبارزاتی توسط دولت مستقر بازداشت و پس از 
۶ ماه آزاد شدم و مجددا برای مقطع طولانی زندانی 
شدم. واقعیت این است که من آورده چندان بزرگی 
نداشته ام و اینکه می بینید لطف خداوند و در حقیقت 
تاثیرپذیری از شخصیت امام خمینی )ره( بوده است. 
وی ادامه داد: به عنوان یک دانشگاهی که پا به سن 
گذاشــته افتخار دارم که در دانشگاه تهران باشم و 
افتخاری برای همه مردم نیجریه است. من به یک 
فعال اسلامی تبدیل شــدم و این افتخار فقط برای 
من نیســت بلکه برای همه شهدایی است که جان 
خود را در راه خدا از دست دادند و برخی که الان در 

زندان هستند.
شیخ زکزاکی با بیان اینکه ابرقدرتی آمریکا رو به افول 
و ابرقدرتی ایران رو به اوج است، خطاب به جوانان 
تاکید کرد:  جمهوری اسلامی ایران تنها ابرقدرت دنیا 
در آینده نزدیک خواهد بود لذا باید آماده شوید که 
نه تنها رهبری جهان اسلام بلکه رهبری کل دنیا را 

عهده دار شوید.

نماینده تهران در مجلس شورای اسلامی مهمترین 
دستاورد طوفان الاقصی را برام زدن تصویر دروغین 
از دستگاه اطلاعاتی و ارتش خیالی صهیونیست ها 
دانست وگفت: این عملیات یک افتضاح اطلاعاتی و 
شکست نظامی بزرگ را در کارنامه این رژیم ثبت کرد.
علی خضریان در نشســت مردمی مسجد امام رضا 
)ع( میدان خراســان تهران با اشاره به شکست رژیم 
صهیونیســتی در عملیات طوفــان الأقصی، گفت: 
عملیات هفتم اکتبر از نظر مناسبت زمانی و اجرای 
آن توســط حماس دارای پیام های مهمی اســت و 
بزرگ ترین ضربه را به اعتبار و حیثیت و امنیت رژیم 
اشغالگر قدس در طول سال های اشغال فلسطین وارد 
کرد. اقدامی که باعث شد تا هیمنه پوشالی و رسانه 

ساخته ی رژیم صهیونیستی درهم بشکند.
وی افزود: در طول ســال های گذشــته، کشورهای 
غربی به خصوص آمریکا، بهترین تسلیحات و مهمات 
زرادخانه های خود را به رژیم اشــغالگر قدس داده و 
به بهترین فناوری های الکترونیکی مجهز کرده بود، 
رســانه های غربی نیز با تبلیغات گسترده، تصویری 
غیرقابل شکســت برای ارتش صهیونیستی ساخته 
بودند. لذا مهمترین دستاورد طوفان الاقصی این بود 
که تصویر دروغین از دستگاه اطلاعاتی و ارتش خیالی 

صهیونیست ها را به یکباره بر هم زد.
خضریان با اشاره به چندوجهی بودن عملیات طوفان 

الأقصی گفت: رزمندگان فلسطینی در کمتر از نیم 
ساعت نقاط مختلف سرزمین های اشغالی را با بیش از 
5000 موشک هدف قرار داده و با عبور از حریم زمینی 
و هوایی مرزها و کشتن نیروهای ارتش، اقدام به نفوذ در 
عمق سرزمین های اشغالی کردند که منجر به غنیمت 
گرفتن تانک های اسرائیلی، فرار صهیونیست ها، به 
دست گرفتن گذرگاه ها و بازپس گیری حداقل سه 
شهرک صهیونیستی در کمتر از نیم روز شد. موضوعی 
که رژیم صهیونیستی را در برابر یک شکست اطلاعاتی 
و امنیتی ســخت قرار داد و آنچه به لطف رسانه های 
غربی مبنی بر شکست ناپذیری صهیونیست ها ساخته 

شده بود را به طنز تبدیل کرد.
نماینده مردم تهران، ری، شــمیرانات، اسلامشهر و 
پردیس در مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه این 
شکست ســنگین تاریخ منطقه را تغییر خواهد داد، 
افزود: طوفان الأقصی شیشه عمر رژیم صهیونیستی 
را شکسته است؛ این عملیات یک افتضاح اطلاعاتی 
و شکست نظامی بزرگ را در کارنامه این رژیم ثبت 
کرد و نشان داد رژیم صهیونیستی برخلاف ادعاهای 

رسانه ای در تأمین امنیت خودش هم ناتوان است.
وی افزود: افتضاحی که بــرای این رژیم غاصب رقم 
خورده، با بمباران وسیع مردم بی پناه غزه و جنایات 
جنگی علیه زنان و کودکان مظلوم فلسطینی، قابل 

سرپوش گذاشتن نیست.

افزایش ۱۰ برابری بودجه حمایت از کودکان سوء تغذیه

تولد یک ارکستر جدید در پایتخت

رهبر شیعیان نیجریه: ابرقدرتی آمریکا رو به افول است

طوفان الاقصی شیشه عمر رژیم صهیونیستی را شکست

سياسیفرهنگی 

وزارت ارشاد پیگیر روشن شدن ابعاد قتل داریوش مهرجویی
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ایران

رشد ۱۳درصدی ذخایر آبی سدها
سخنگوی صنعت آب ایران گفت: حجم آب موجود 
در سدهای کل کشــور تا ۲۲ مهرماه ۱۳ درصد 
نسبت به سال گذشته بیشتر است. فیروز قاسم زاده 
سخنگوی صنعت آب، با اشاره به وضعیت مخازن 
سدهای کشور از ابتدای ســال آبی جاری تا ۲۲ 
مهر ماه اظهار داشــت: ورودی  سدهای کشور از 
0.64 میلیارد متر مکعب در سال گذشته به 0.80 
میلیارد متر مکعب افزایش یافته است که نشان 

از رشد ۲5 درصدی ورودی سدهای کشور دارد.
سخنگوی صنعت آب ایران در خصوص خروجی 
سدهای کشور نیز گفت: خروجی سدهای کشور 
از ۱.5۱ میلیارد مترمکعب در سال آبی گذشته 
به حجم ۱.88 میلیارد مترمکعب رســیده است 
که نشــان می دهد میزان تأمین مصارف از محل 
سدها نسبت به سال گذشته با ۲5 درصد افزایش 

روبرو بوده است.
قاســم زاده با بیان اینکه کل حجم آب موجود در 
مخازن سدهای کشــور در تاریخ ۲۲ مهر ۱40۲ 
معادل ۲0.6۲ میلیارد مترمکعب بوده، گفت: این 
میزان، در مدت مشابه سال گذشته ۱8.۲6 میلیارد 
متر مکعب بوده است. وی افزود: این میزان، معادل 
4۲ درصد پرشدگی است و نشان می دهد که حجم 
آب موجود در سدهای کل کشور ۱۳ درصد نسبت 

به سال گذشته بیشتر است.

۶۲۵ هزار شــغل در شش ماه 
امسال ایجاد شد

مطابق اظهارات وزیر کار در شش ماهه اول سال 
۱40۲ حدود 6۲0 هزار فرصت شغلی ایجاد شده 
است. برنامه های اشتغالزایی در دولت ذیل برنامه 
زیست بوم اشــتغال با هدف ایجاد یک میلیون و 
88هزار شغل دنبال می شــود. گزارش هایی که 
مسئولان از آمار اشتغال ارائه می دهند در راستای 

سامانه رصد اشتغال است.
به گفته مسئولان کلیه اشتغال های ایجاد شده از 
طریق پرداخت تسهیلات اشتغالزایی تبصره ۱6، 
تبصره ۱8، مشاغل خانگی و... باید توسط دستگاه 
های اجرایی احصاء و در سامانه رصد اشتغال ثبت 
شود. در پایش تلفنی کلیه اطلاعات ثبت شده در 
سامانه رصد اشتغال توسط مرکز پایش اشتغال 
وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی راستی آزمایی 
تلفنی می شود و مواردی از قبیل اطلاعات هویتی، 
تاریخ شــروع به کار، وضعیت طرح، عنوان طرح، 
خدمات دریافتی )زیست بوم( مورد پرسش قرار 

می گیرد.
مرتضوی وزیر کار با بیان اینکه در دولت سیزدهم 
اقدامات بزرگی انجام شده اســت، تصریح کرد: 
اگر به شــاخص ها و نماگرهای اقتصادی در دهه 
90بنگریم مشاهده می کنیم که در تمام مسائل 
با رکود مواجه بوده ایم و بیت الغزل شاخص های 
اقتصادی دهه 90حکایت از رشــد منفی نیم تا 

مثبت یک درصدی دارد.
وی با بیان اینکه در چنین شرایطی دولت سیزدهم 
با علم، مطالعه و برنامه ســکان اقتصاد کشور را 
برعهده گرفت اظهار داشت: از روز اول و در جلسات 
متعدد شعار شخص رئیس دولت سیزدهم اصلاح 
ســاختار اقتصادی بوده اســت. وزیر تعاون، کار 
و رفاه اجتماعی گفت: دولت مردمی ســیزدهم 
آســتین همت را بالا زده است تا مشکلات مردم 
را برطرف کند.تورم مهارشــده است.  متأسفانه 
دشــمن نیز به این موضــوع توجــه و از راه های 
 مختلف ســعی دارد این موضــوع را در جامعه 

تشدید کند.
وزیر کار، سیاست اصلی دولت سیزدهم را نجات 
اقتصاد کشور و اصلاح ســاختار اقتصادی عنوان 
کرد و گفت: دغدغه رئیس جمهور و اعضای دولت، 
برون رفت از مشــکلات اقتصادی مردم اســت.

نماگرهای اقتصادی کشور نشان از ثبات و تثبیت 
وضعیت اقتصــادی دارد، نرخ بیــکاری در بهار 
۱40۲نسبت به بهار ســال گذشته کاهشی بوده 
است و در نقطه مقابل آن با شاهد رشد اقتصادی 
6.۲ درصدی هستیم. وزیر تعاون افزود: در بحث 
نفت نیز به رشد اقتصادی ۱6.5 درصد رسیده ایم 
و تا پایان سال در بحث تولید و صادرات نفت این 

افزایش ادامه خواهد داشت.
وی در اســتان یــزد را دارالعلــم و دارالایمــان  
دانســت و گفت: نرخ بیــکاری اســتان یزد از 
میانگین کشوری کمتر است و در حوزه اشتغال 
بانوان بایــد برنامه ریزی مؤثــری صورت بگیرد؛ 
در بخــش گوهرتراشــی، طــلا و جواهــرات و 
همچنین در بخش مشــاغل خانگی و مشــاغل 
خُرد می توان سرمایه گذاری انجام داد. مرتضوی 
با اشــاره به اینکه باید به ســمت دانش بنیان ها 
و توریســم ســلامت حرکت کنیم، اضافه کرد: 
 باید اشــتغال متناسب با شرایط اســتان در یزد 

ایجاد شود.

خبر

مشاور معاون وزیر تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی با بیان 
اینکه تاکنون ۱۲ میلیون 
نفــر از طــرح کالابــرگ 
الکترونیکــی اســتقبال 
کرده اند، گفــت که با تعاونی های روســتایی وارد 
مذاکره شــده ایم تــا خانوارها بتوانند با ســهولت 

بیشتری از این طرح استفاده کنند.
»ســید رضا یحیــوی« دربــاره طــرح کالابرگ 
الکترونیکی و افزایش دسترسی خانوارها به فروشگاه 
های متصل، افزود: مردم می توانند از فروشگاه های 
برخط نیــز خرید کالابرگی انجام دهنــد، در ابتدا 
نزدیک به ۳0 هزار ترمینال فروشــگاهی در کشور 
فعال بود و پــس از آن تعــداد ترمینال ها به ۱45 
هزار ترمینال فعال رســید. در کنار آن، شعبه های 
متعددی از ۱0 فروشگاه بزرگ زنجیره ای برای این 

طرح فعال شدند.
وی گفــت: بــرای طــرح کالابــرگ الکترونیکی 
مشوق هایی در نظر گرفته شده که مردم می توانند از 
آنها استفاده کنند. یکی از این مشوق ها این بود که 
هر فرد با خرید کالابرگی ۲00 هزار تومان از یارانه 
۳00 یا 400 هــزار تومانی خود از فروشــگاه های 
اعلام شده، مشمول ۱۲0 هزار تومان افزایش یارانه 

کالابرگی شوند.

مشــاور معاون وزیر تعاون ادامه داد: با اضافه شدن 
دهک هــای 6 و ۷ به افراد مشــمول یارانه، اکنون 
جامعه مشــمولان به 60 میلیون نفر رسیده است. 
از مدتی قبل مذاکره با سه پلتفرم اینترنتی را آغاز 
کردیم تا مردم بتوانند با اعتبار یارانه خود از آن جا 
خرید کنند. اکنون با توافقی که با »اسنپ« انجام 
شــده، این طرح به مرحله اجرا درآمده و استقبال 
خوبی از آن انجام شده است. یک فروشگاه اینترنتی 

دیگر در حال اتصال به این طرح است که در آینده 
نام فروشگاه را اعلام خواهیم کرد.

یحیــوی خاطرنشــان کرد: در اقدامــی دیگــر با 
تعاونی های روســتایی وارد مذاکره شــدیم. آن ها 
بیش از یک هزار شــعبه فعال در کشور دارند که با 
اتصال شــان به کالابرگ می توان از این زیرساخت 
اســتفاده کرد. وی اظهار داشت: اکنون تست های 
فنی انجام شــده و به زودی این روش خرید نیز به 

مردم اعلام می شود تا روستاییان بتوانند با اتصال 
تعاونی های روستایی به صندوق های فروشگاهی، 
خرید خود را از اعتبار کالابرگ شــان انجام دهند. 
با این شیوه هم فرایند خرید تسهیل می شود و هم 
این افراد مشوق  ۱۲0 هزار تومانی خود را دریافت 

می کنند.
دولت سیزدهم با رویکرد افزایش سلامت تغذیه ای 
و ریشه کن کردن سوء تغذیه در خانوارهای ایرانی، 
طرح اعتبــار مضاعف کالابــرگ الکترونیک را در 
اول شهریور امسال گســترش داد و دهک های 4 
و 5 را مشــمول این طرح کرد. طرحی که تا قبل از 
شهریورماه فقط برای دهک های یک تا ۳ درآمدی 

اجرایی شده بود.
براین اساس، در صورتی که سه دهک کم درآمد از 
یارانه 400هزار تومانی خود و ۲ دهک 4 و 5 از یارانه 
۳00 هزار تومانی خود بــه میزان ۲00 هزار تومان 
از ۱۱ قلم کالای ســبد معیشت شــامل شیرخام، 
پنیر، ماست، مرغ، تخم مرغ، گوشت منجمد، برنج، 
حبوبات، ماکارونی، قند و شــکر خریداری کنند، 

مشمول این طرح می شوند.
طرح کالابرگ الکترونیک، دو هدف عمده را دنبال 
می کند؛ نخست، افزایش قدرت خرید مردم و تهیه 
اقلام اساسی تغذیه ای و دوم، ثبات قیمت ها برای 
یک سال ثابت و حفظ شدن ارزش یارانه ها. دولت 
درصدد حفظ این سبد با نرخ سال گذشته و جبران 

افزایش قیمت ها است.

مشاور معاون وزیر تعاون  خبر داد:

اتصال تعاونی های روستایی به طرح کالابرگ

اجرای ۵۱ همت پروژه در بنادر 
تجاری 

معاون مهندسی و امور زیربنایی سازمان بنادر 
و دریانوردی از اجــرای ۳۳۳ پروژه به ارزش 
5۱ هزار میلیارد تومان در بنادر تجاری کشور 

خبر داد.
علی فتحی یادآور شــد: راهبری اجرای ۲59 
پروژه عمرانی به ارزش ۲4 هزار میلیارد تومان؛ 
ساخت و بهره برداری از ۲ فروند شناور بازرسی 
کشتی های نفتی ساخت داخل در بندر نوشهر 
و ســاخت و بهره برداری از 5۱ دستگاه انواع 
خودرو آتش نشــانی در بنادر کشور به ارزش 
تقریبی ۱۲ میلیون یورو از جمله اقدامات نیمه 

نخست امسال است.
وی ادامــه داد: انجــام مطالعــات تدقیــق 
رسوب گذاری بنادر کشور؛ تکمیل و آماده به 
کاری شبکه های پایش مشخصه های دریایی 
و ساحت و انتقال یک فروند شناور تجسس و 
نجات در داخل کشور برای بندر چابهار از دیگر 
برنامه های توسعه ای و تجهیز بنادر محسوب 

می شود.
وی از احــداث موج شــکن و دایک ســنگی 
بندر گناوه، تکمیل موج شــکن فاز اول بندر 
نخل ناخــدا از محل منابــع داخلی و احداث 
سیلوی ۱50 تنی در بندر شــهید رجایی با 
ســرمایه گذاری بخش خصوصی خبر داد و 
افزود: پیگیری ســاخت و تأمین شناورهای 
تخصصی مورد نیاز سازمان به ارزش بیش از 
۱۱۲ میلیون یورو؛ پیگیری ساخت و تحویل 6 
دستگاه لودینگ آرم و 5۱ دستگاه انواع خودرو 
آتش نشانی و همچنین   تدوین الگوی مناسب 
خرید و ساخت تجهیزات مورد نیاز، از جمله 
دستاوردهای سازمان در بخش تجهیزات به 

شمار می آید.

ثبت ۳۰۹ هزار دقیقه تاخیر در 
پروازهای داخلی

بررسی آمار شرکت فرودگاهها و ناوبری هوایی 
ایران نشــان می دهد با وجــود کاهش کلی 
تاخیرات پروازی، اما برخی ایرلاین ها تاخیر 
پروازی را تا ۱00 درصــد افزایش داده اند. به 
گزارش خبرنگار اقتصادی خبرگزاری تسنیم، 
بر اساس آمار منتشر شده شرکت فرودگاهها و 
ناوبری هوایی ایران در مردادماه امسال میزان 
تاخیر پروازهای خروجی تاخیردار ۳0 دقیقه 
و بیشتر ۳08 هزار و ۷۷۱ دقیقه بوده است. در 
مردادماه سال گذشته میزان تاخیر پروازهای 
 خروجی تاخیردار  ۳69 هــزار و ۷48 دقیقه 

بود.
در مرداد امسال متوسط زمان تاخیر پروازها 
نیز بــرای ۲۳ ایرلایــن کشــور 95 دقیقه 
بوده است. در بین شــرکت های هواپیمایی 
ایرتور بــا ۱۳8 دقیقه بیشــترین متوســط 
 تاخیــر پروازهــا را در دومین ماه تابســتان

 داشته است.
بررسی عملکرد ایرلاین ها در شاخص تاخیرهای 
پروازی نشــان می دهد در بــازه زمانی مرداد 
۱40۱ تا مرداد ۱40۲ متوسط تاخیر پروازهای 
تاخیردار هواپیمایی چابهار  رشد 96.۳ درصدی،  
وارش 98 دقیقه )بدون تغییر(، ایرتور رشــد 
48.۳ درصدی، هواپیمایی ساها رشد منفی ۲۳ 
درصدی، تابان رشد مثبت ۱۱ درصدی، آسان 
رشد ۲6.8 درصد و هواپیمایی کارون رشد منفی 

۲.۱ درصدی داشته است.
همچنین هواپیمایی جمهوری اســلامی ایران 
تاخیرهای پــروازی خود را حــدود ۳0 درصد 
کاهش داده اســت؛ ایرلاین ملــی در مدت یاد 
شده متوسط تاخیرها را ۳۳ دقیقه کاهش داده 
و از ۱44 دقیقه به ۱۱۱ دقیقه رســیده است. 
کیش ایر تاخیرهــای پروازی خــود را از ۱۱0 
دقیقه به ۱۲6 دقیقه افزایش داده، یعنی رشد 
۱4.5 درصدی. فلای پرشــیا نیز رشــد قابل 
توجهی به تاخیرهای پروازی خود داده اســت؛  
متوسط تاخیرهای این ایرلاین از ۷9 دقیقه به 
 ۱۲۷ دقیقه )رشد حدود 6۱ درصدی( افزایش

 داده است.
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بانک مرکزی در بخشنامه ای به بانک های عامل، 
انتقال سهمیه تســهیلات قرض الحسنه تامین 
جهیزیه کالای ایرانی به سهمیه تسهیلات ازدواج 

و فرزند آوری را ابلاغ کرد.
به گزارش تسنیم، بانک مرکزی در بخشنامه ای با 
موضوع "انتقال سهمیه تسهیلات قرض الحسنه 
تامین جهیزیه کالای ایرانی به سهمیه تسهیلات 
ازدواج و فرزند آوری" به بانک های ملی، ســپه، 
پارسیان و سینا اعلام کرد: در صورتی که تا پایان 
شهریورماه سال ۱40۲ این جزء عملکرد نداشته 
باشد، منابع آن صرف پرداخت تسهیلات موضوع 

اجزای ۱ و ۲ این بند می شود.
براین اســاس، ســهمیه آن بانــک طبق جدول 
پیوست به سهمیه تسهیلات قرض الحسنه ازدواج 
و فرزندآوری آن بانک، موضوع اجزا ۱ و ۲ بند الف 

تبصره ۱6 قانون بودجه امسال اضافه می شود.
در این ابلاغیه تأکید شــده: حداکثر ظرف مدت 
یک هفته از تاریــخ وصول این نامــه موضوع به 
واحدهای اجرایــی ذیربط بانک هــای عامل در 
سراسر کشور ابلاغ و یک نسخه از ابلاغیه مربوطه 

به بانک مرکزی ارسال شــود. طبق بند 4 تبصره 
۱6 قانون بودجــه ۱40۲، تأمین جهیزیه کالای 
ایرانی )موضوع تبصــره )۳( مــاده )68( قانون 
حمایت از خانواده و جوانی جمعیت(: مبلغ پنجاه 
هزار میلیــارد )50.000.000.000.000( ریال 
از منابع صدر این تبصره بــا معرفی کمیته امداد 
امام خمینی )ره(، ســازمان بهزیســتی کشور، 
ســتاد کل نیروهای مســلح و ســازمان بسیج 
ســازندگی جهت تأمین جهیزیــه کالای ایرانی 
و لوازم خانگی زوجهایی که از تســهیلات قرض 
الحسنه ازدواج یا فرزندآوری اســتفاده نکرده

اند به نهادهای مزبــور اختصاص مــی یابد. در 
صورتی که تا پایان شهریور سال ۱40۲ این جزء، 
عملکرد نداشته باشــد منابع آن صرف پرداخت 
 تســهیلات موضوع اجــزای )۱( و )۲( این بند 

می گردد.
 گفتنــی اســت، در تبصــره ۱6 قانــون بودجه 
۱40۲ که به تســهیلات تکلیفی منابع و مصارف 
تســهیلات قرض الحســنه اجتماعی اختصاص 
دارد، آمده اســت: الف ـ بانک مرکزی جمهوری 

اسلامی ایران مکلف است مطابق با قانون حمایت 
از خانواده و جوانی جمعیــت و قوانین مربوط به 
ایثارگران، حداقــل معادل دو میلیــون میلیارد 
)۲.000.000.000.000.000( ریــال از محل 
سپرده های قرض الحســنه اعم از جاری و پس

انداز شــبکه بانکی )غیر از بانکهای قرض الحسنه( 
پس از کســر ســپرده قانونی را به قرض الحسنه 
ازدواج، فرزنــدآوری و ودیعه یا خرید یا ســاخت 
مسکن اختصاص داده و از طریق بانکهای عا مل )به 
تشخیص شورای پول و اعتبار( به  شرح زیر نسبت 

به پرداخت تسهیلات قرض الحسنه اقدام نماید:
۱ـ تسهیلات قرض الحسنه ازدواج )موضوع ماده 
)68( قانون حمایت از خانواده و جوانی جمعیت(: 
۱ـ۱ـ تسهیلات قرض الحسنه ازدواج برای هر یک 
از زوجهایی که تاریخ ازدواج آنها بعد از ۱/۱/۱۳98 
بوده اســت مبلغ یک میلیارد و هشتصد میلیون 
)۱.800.000.000(ریال و با دوره ی بازپرداخت 
۲ـ تســهیلات قرض الحسنه ازدواج  ده ساله ۱ ـ
برای زوجهای زیر بیست و پنج سال و زوجه های 
زیر بیست و سه ســال مبلغ دو میلیارد و دویست 

میلیون )۲.۲00.000.000(ریال
۲ـ تسهیلات قرض الحسنه فرزندآوری )موضوع 
ماده )۱0( قانــون حمایت از خانــواده و جوانی 
جمعیت(: بــرای فرزندانی که از ســال ۱400 به 
بعد به دنیا آمده اند تســهیلات قرض الحســنه 

فرزندآوری به شرح زیر پرداخت می شود؛
۲ـ۱ـ بــه ازای فرزنــد اول ســیصد میلیــون 
)۳00.000.000( ریال ۲ـ۲ـ به ازای فرزند دوم 
ششصد میلیون )600.000.000( ریال ۲ـ۳ـ به 
ازای فرزند سوم نهصد میلیون )900.000.000( 
ریال ۲ـ4ـ به ازای فرزند چهــارم یک میلیارد و 
دویست میلیون )۱.۲00.000.000( ریال ۲ـ 5 
ـ به ازای فرزند پنجم و بیشتر یک میلیارد و پانصد 

میلیون )۱.500.000.000(ریال.
۳ـ تســهیلات قرض الحســنه ودیعه یــا خرید 
یا ســاخت مســکن )با رعایت قانون حمایت از 
خانواده و جوانی جمعیت(: برای خانواده های فاقد 
مسکن که از ابتدای ســال ۱۳99 به بعد صاحب 
فرزند سوم یا بیشتر می شوند به میزان دو میلیارد 

)۲.000.000.000(ریال می باشد.

طبق اعلام سازمان امور مالیاتی، اگر ارائه خدمات 
داخلی یا خارجی منجر به ورود ارز به کشور شود 
بعنوان صادرات معاف از پرداخت مالیات بر ارزش 
افزوده اســت و مالیات و عوارض نهــاده های آن 

مسترد می شود.
ســید محمد هادی ســبحانیان رئیس سازمان 

امور مالیاتی در خصــوص مالیات بر ارزش افزوده 
خدماتی که ارز وارد کشور می کنند، بخشنامه ای 
صادر کرد. در این بخشــنامه آمده است: نظر به 
ابهامات مطرح شــده در مورد مالیــات بر ارزش 

افزوده خدمات، مقرر می گردد.
فروشــندگان خدمت در ایران نســبت به کلیه 

خدماتی که در فهرســت معافیت های ماده )9( 
قانون مالیات بر ارزش افزوده مصوب ۲/۳/۱400 
و ســایر احکام قانونی ذکر نشــده است مشمول 
مالیات و عوارض ارزش افزوده خواهند بود، لیکن 
علاوه بر موارد مذکور در بنــد الف ماده )۱0( این 
قانون، چنانچه ثابت شود که بابت خدمات مذکور 

مستقیم یا غیر مســتقیم ارز حاصل و وارد کشور 
شده است  اعم از اینکه محل مصرف و یا مقصد 
خدمات داخل باشــد یا خارج از کشور به عنوان 
صادرات، معاف از پرداخت مالیات و عوارض ارزش 
افزوده اســت و مالیات و عوارض خرید نهاده های 

آنها مسترد می شود.

آژانس بین المللی انرژی در گزارش ماهانه اعلام 
کرد، تولید نفــت ایران در ماه گذشــته میلادی 
سپتامبر )شهریور ماه( روزانه ۳.۱4 میلیون بشکه 
بوده که نســبت به ماه قبل از آن تغییری نداشته 
است. آژانس بین المللی انرژی در گزارش ماهانه ماه 
اکتبر اعلام کرد، ایران در ماه گذشته میلادی یعنی 
سپتامبر )شهریور ماه( روزانه ۳.۱4 میلیون بشکه 
نفت تولید کرده که نسبت به ماه قبل از آن یعنی 
آگوست تغییری نداشته است. بر اساس گزارش 
این نهاد بین المللی، میزان تولید نفت ایران در ماه 

آگوست نیز ۳.۱4 میلیون بشکه بوده است.
آژانس بین المللی انرژی در گــزارش ماهانه ماه 
سپتامبر اعلام کرده بود، تولید نفت ایران در ماه 
آگوست نسبت به ماه جولای ۱00 هزار بشکه در 
روز افزایش یافته بود. میزان تولید نفت ایران در 
ماه جولای ۳.04 میلیون بشکه برآورد شده بود. 

بر اســاس این آمار، ایران چهارمین تولیدکننده 
نفت اوپک اســت و برای گرفتن جایگاه ســومی 
از امارات باید ۱۱ هزار بشــکه نفت در روز بیشتر 
تولید کند. این نهاد ماه پیش هم ایران را چهارمین 

تولیدکننده بزرگ اوپک معرفی کرده بود.
این درحالی است که بر اساس گزارش ماه اکتبر 
اوپک ایران در مرداد )آگوســت( ماه جایگاه سوم 
تولید اوپک را به خود اختصاص داده اســت و بر 
اســاس گزارش روز پنچ شنبه این ســازمان این 
جایگاه را در شــهریور ماه )سپتامبر( حفظ کرده 
است. اوپک در جدیدترین گزارش خود با استناد به 
منابع ثانویه اعلام کرده بود، تولید نفت ایران در ماه 
آگوست ۲0۲۳ برابر با مرداد ۱40۲ به ۳ میلیون 
بشکه در روز رسیده که نسبت به ماه پیش از آن 

۱4۳ هزار بشکه در روز افزایش یافته بود.
از این رو تولید نفت ایران از امارات که بر اساس آن 

گزارش ۲.9۱۳ میلیون بشکه در روز بود، پیشی 
گرفته و ایران جایگاه سوم اوپک را به دست آورده 
اســت. در گزارش ماه اکتبر اوپک که پنج شنبه 
گذشته منتشر شد نیز ایران در شهریور ۱40۲ با 
تولید ۳.058 میلیون بشکه نفت در روز همچنان 
جایگاه سومی خود در اوپک را حفظ کرده است. 
اوپک تولید امارات در ایــن ماه را ۲.9۲4 میلیون 

بشکه در روز براورد کرده است.
بر اساس گزارش آژانس بین المللی انرژی، ظرفیت 
پایدار تولید نفت ایران ۳.8 میلیون بشکه نفت در 
روز است. ظرفی پایدار بنا بر توضیح این گزارش، 
ظرفیتی است که طی 90 روز به دست خواهد آمد 
و برای مدت طولانی حفظ خواهد شــد.بر اساس 
برآورد این نهاد بین المللــی، تولید نفت اوپک در 
ماه سپتامبر ۲8.۲۱ میلیون بشــکه در روز بوده 
است که نســبت به ماه آگوســت ۲4 هزار بشکه 

در روز افزایش یافته اســت. اوپک در ماه آگوست 
۲۷.9۷ میلیون بشکه در روز نفت تولید کرده بود.

در عین حال، عربســتان در این ماه روزانه 9.0۳ 
میلیون بشکه و روسیه 9.48 میلیون بشکه نفت 
تولید کرده اند.بر این اساس تولید نفت عربستان 
۷ هزار بشکه در روز در ماه سپتامبر افزایش یافته 
و تولید نفت روسیه نســبت به ماه گذشته تغییر 

نکرده است.
گروه اوپک پلاس در ماه سپتامبر 4۳.۱4 میلیون 
بشکه در روز نفت تولید کرده اند که این رقم در ماه 
گذشته یعنی آگوست 4۲.69 میلیون بشکه در روز 
بوده است.تولید اعضای اوپک پلاس که در توافق 
کاهش تولید حضور دارند نیز در ماه سپتامبر نیز 
۳6.۳8 میلیون بشکه در روز اعلام شده است که 
کاهش 54 هزار بشکه ای نسبت به ماه قبل را نشان 

می دهد.

رئیس سازمان امور عشایر گفت: اگر بخواهیم تحولی در مناطق روستایی 
و عشایری در حوزه اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی داشته باشیم باید به 
توسعه و توانمندسازی زنان روســتایی و عشایری توجه کنیم. سیاوش 
احمدی میرقائد در هفتمین همایش ملی بزرگداشت روز جهانی زنان 
روستایی با بیان اینکه  روز زنان روستایی و عشایری روز بسیار مهمی در 
راستای تقدیر و تشکر از زحمات 50 درصد از افراد این جامعه است، گفت: 

زنان روستایی و عشایری نقش و جایگاه مهمی در حوزه های اقتصادی، 
اجتماعی و فرهنگی دارند و محور توسعه هســتند. وی ادامه داد: نقش 
این زنان در خانواده های روستایی و عشایری نیز محوری است. مدیریت 
اقتصادی خانواده بر عهده آنان است و امور زندگی را نیز مدیریت می کنند. 
به همین جهت اگر بخواهیم تحولی در مناطق روستایی و عشایری در حوزه 
اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی داشته باشیم باید به توسعه و توانمندسازی 

زنان  روستایی و عشایری توجه کنیم. رئیس سازمان امور عشایر در ادامه 
به نقش زنان عشایری در تاریخ و اقتصاد گفت:زنان عشایر نقش و جایگاه 
مهمی در تاریخ داشتند و بسیاری از افراد مهم را در دامان خود پروراندند. 
همچنین این  زنان در طرح های توسعه گردشگری، توسعه گیاهان دارویی 
و صنایع دستی نیز می توانند اثرگذاری و نقش مهمی داشته باشند. وی 
در پایان گفت: ۳5درصد صنایع دستی توسط عشایر تولید می شود که 

95 درصد آن توسط زنان انجام می شود. بخشی از این صنایع دستی صادر 
می شود و ارز آوری برای کشور دارد. رئیس سازمان امور عشایر در پایان 
گفت:علی رغم تمام توانمندی های زنان عشایری و روستایی متاسفانه 
کمتر برنامه مدونی که بتواند اثرگذاری پایداری در حوزه زنان روستایی و 
عشایری بگذارد، تدوین شده است. اگر چه اقداماتی انجام شده اما جای کار 

زیاد است و باید بیشتر به حوزه زنان توجه شود.

تعیین تکلیف منابع بانک هایی که تا شهریور وام ندادند

دستور جدید درباره وام جهیزیه

معافیت مالیاتی خدمات ارز آور به کشور

ثبات تولید نفت ایران 

سهم ۳۵ درصدی عشایر در تولید صنایع دستی

گروه اقتصاد ایران وجهان
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مجتبی صفایی، رئیس اتاق اصناف ایران با عبدالله 
بن سعود العنزی، سفیر عربستان در ایران دیدار 
و گفت و گو کرد. به گزارش پایگاه اطلاع رسانی 
اتاق اصناف ایران، در این دیدار که به واســطه 
دعوت رئیس اتاق اصناف ایران انجام شد، برخی 
از روسای اتحادیه های تهران نیز حضور یافته و به 

طرح توانمندی های صادراتی ایران پرداختند.
رئیس اتاق اصناف ایران در این دیدار صمیمانه 
گفت: نیک می دانیم که تقویت روابط با عربستان 
مورد توجه ایران اســت. آنچنان که رهبر معظم 
انقلاب اســلامی در دیدار اخیر با سلطان عمان 
فرمودند که برقرار ارتباط با عربســتان، نتیجه 
سیاست درست دولت جناب آقای رئیسی بود و 
ما هم به دنبال اجرای این سیاست ها، این دیدار 
را غنیمت می شــماریم و در صدد تاثیرگذاری 

مثبت در این روابط هستیم.
وی بیان کرد: بیــش از ۹۸ درصــد بنگاه های 
تولیدی ایــران، بنگاه های کوچک و متوســط 
هســتند و عملا بیــش از ۷۰ درصــد کالاهای 
وارداتی و ۹۰ درصد کالاهای تولید شده توسط 
بنگاههای بزرگ، توسط خرده و  عمده فروشان 

صنفی توزیع می شود.
صفایی گفت: طبق بررســی های انجام شــده، 
عمده حجم صادرات و واردات ایران و عربستان 
در سنوات گذشته توسط بنگاه های صنفی بوده 
است اما با شــکاف روابط دیپلماتیک این دو به 
حداقل ممکن رســید. امروز بخش خصوصی و 
فعالان صنفی آماده همکاری تجاری با کشــور 

عربستان هستند.
رئیس اتاق اصناف ایران اظهــار کرد: معتقدیم 
دو کشور ایران و عربستان دو قطب بزرگ جهان 
اسلام هستند و این شــکاف، بیش از هر چیز به 
اقتصاد دو کشور آســیب زد و این همان چیزی 
بود که استکبار جهانی می خواست. با این حال 
هنوز، اشتراکات ما بســیار زیاد است و در حوزه 
تجارت، اتاق اصناف ایران از امروز فصل جدیدی 
از مناسبات با کشور عربســتان را به یاری خدا 

خواهد گشود.
به گفته رئیس اتاق اصنــاف ایران، می دانیم که 
کشور عربستان به دنبال ســاخت بزرگترین و 
هوشمندترین شــهر جهان است و در این راستا 
اصناف ایران این آمادگی را دارند در حوزه های 
مختلف تجارت، معدن، مصالح ساختمانی و … 
در بحث توســعه و ایجاد این شهر بزرگ کمک 
کند. برخی صنوف از جمله فرش دستباف ایرانی، 
کیف و کفش و محصولات چرمی این قابلیت را 
دارند که طی یک هفته، وارد فاز صادراتی با کشور 
عربستان صعودی شوند چراکه با بالاترین کیفیت 
در حال تولید و قابل رقابت با کشورهای اروپایی 
هستند. همچنین است تجهیزات پزشکی، مواد 

غذایی و صنایع دستی. صفایی ادامه داد: علاوه 
بر این در ســاخت هتل ها، مال ها و بستر های 
گردشگری برای مشــارکت با عربستان دست 
همکاری می فشــاریم. وی افزود: از آنجایی که 
در کشــورما خدمات فنی مهندســی و نیروی 
متخصص ارزان قیمت وجود دارد این بستر وجود 
دارد که کشور عربستان در این حوزه ها سرمایه 
گذاری کند و مطالبه ما یک سویه نبوده و به طور 

حتم باید دو سویه باشد.
رئیس اتــاق اصناف ایــران گفــت: از این رو ما 
پیشنهاد تسهیل در تجارت داریم و در این راستا 
لازم است کارگروهی تخصصی تشکیل دهیم تا 
این دیدار به نتایج مطلوب برسد. این کارگروه می 
تواند در حوزه های مختلف به صورت تخصصی به 
بررسی موارد بپردازد و اهداف تجاری را در سطح 

عالی بین مقامات دو کشور متجلی کنند.
بر اســاس این گــزارش، در این دیدار روســای 
اتحادیه های تهران، به طرح موضوعاتی از جمله 
تشکیل خانه تجاری ایران در عربستان با کاربری 
نمایشــگاهی دائمی از محصولات ایران، ظرفیت 
های تولید ظروف بلور، دعوت از سفیر عربستان 
برای بازدید از نمایشگاه پوشاک و… پرداخته شد.

سفیر عربستان در ایران نیز در این دیدار صمیمانه 
گفت: ارتباط و علاقــه بین ایران و عربســتان 
سعودی إن شــاءالله پایدار خواهد بود و ظرفیت 
خوبی برای تجارت هر دو کشور ایجاد خواهد شد. 
عبدالله بن سعود العنزی افزود: بخش خصوصی 
نقش مهمی را در هر دو کشور ایفا می کند. اقتصاد 
عربستان باز و مستعد است و ولیعهد عربستان 
چشم اندازی برای سال ۲۰۳۰ دارد که بر اساس 
آن پروژه های زیادی برای پیشــرفت عربستان 
صعودی انجام خواهد شد. این خیر و برکت صرفا 
برای عربســتان نبوده و برای تمامی کشورهای 

منطقه خواهد بود.
وی تصریح کرد: جمهوری اسلامی ایران کشور 
همسایه بسیار مهمی است و بسیاری از پتانسیل 
ها را داراست و موقعیت استراتژیک خوبی دارد. 
لذا تکامل آن با عربستان صعودی فرصتی برای 

اقتصاد برابر ایجاد خواهد کرد.
سفیر عربســتان بیان کرد: هر دو کشور مزایای 
نســبی بســیار زیادی دارند و اقتصاد پر رونق و 
خلاقی دارند که می توانیم پروژه های مشترکی 
داشته باشیم. عبدالله بن ســعود العنزی گفت: 
در عربســتان غرفه های تجاری وجــود دارد و 
می توانیم طی قراردادهایی بین شــرکت های 
خصوصی تعاملات بیشــتری را رقــم زنیم و در 
این باره جلسات مشــترکی با اتاق اصناف ایران 
خواهیم داشت. در این نشست مقرر شد دو طرف 
نمایندگانی برای بررسی ظرفیت های تجاری دو 

طرف معرفی کنند.

رئیس کمیسیون عمران مجلس از پیشرفت ۲۵ درصدی ۱.۵ میلیون 
تواحد نهضت ملی مسکن خبر داد و گفت: بانک ها به تکلیف خود در 
قانون جهش مســکن عمل نکردند. محمدرضا رضایی در کنفرانس 
راهبردهای اقتصاد مســکن با بیان این که در مجلس با علم به نقش 
مهم مسکن در اقتصاد کشور سه قانون در حوزه مسکن تصویب شد، 
یادآور شد: قانون جهش تولید مســکن، مالیات بر خانه های خالی 
و قانون ســاماندهی بازار اجاره و مســکن در این دوره از مجلس به 

تصویب رسید.
وی با تاکید بر این کــه از نظر قانون، وزارت راه و شهرســازی نقش 
سیاست گذار و تسهیل گر را دارد و ســاخت مسکن بر عهده بخش 
خصوصی اســت، ادامه داد:  ایران دارای زمین های بسیاری است و 
در تولید مصالح ساختمانی هم خودکفاست بنابراین نباید در حوزه 
مســکن با این حجم مشکلات مواجه باشــیم. وی با اشاره به اینکه 
تاکنون برای ۲ میلیون واحد طرح نهضت ملی مسکن، زمین احصا 
شده است، افزود: طبق آمار وزارت راه و شهرسازی ۱.۵ میلیون واحد 

مسکونی با میانگین پیشرفت ۲۵ درصد در حال ساخت است.
رئیس کمیسیون عمران مجلس در عین  حال اضافه کرد: جای تاسف 
دارد علی رغم اینکه در قانون جهش تولید مســکن، بانک ها مکلف 
شده اند در ســال اول اجرای قانون ۳6۰ هزار میلیارد تومان یعنی 

معادل ۲۰ درصد از تسهیلات خود را به مسکن اختصاص دهند، اما 
آنها کمتر از ۲۰ درصد از تکالیف خود را انجام داده اند.

رئیس مرکز تحقیقات راه، مسکن و شهرسازی نیز یادآور شد: ماده 
۱۳ قانون جهش تولید مسکن سایر دســتگاه های دولتی را مکلف 
کرده که در زنجیره تامین مصالح ساختمانی از جمله سیمان و فولاد 
اقداماتی را رقم بزنند تا این دو کالای اساسی بدون واسطه و با قیمت 
عادلانه به دست انبوه سازان برسد. حیدری با تاکید ضرورت همکاری 
سایر وزارتخانه ها در چرخه فولاد و سیمان افزود: عرضه این ۲ کالای 
پر مصرف در ســازوکار فعلی که بر مبنای رقابت است، پاسخگوی 

پروژه های فعلی که ماهیت حمایتی دارد، نیست.
وی با اشــاره به افزایش قابل توجه قیمت سیمان و فولاد گفت: باید 
تمام وزارتخانه های دخیل در تحقق کاهش قیمت مسکن همکاری 
کنند چراکه نهضت ملی مسکن پروژه نظام است.مرکز تحقیقات راه، 
مسکن و شهرسازی وظیفه دارد برای کاهش قیمت مسکن، اقتصاد 
مهندســی را در تدوین مقررات ملی لحاظ کند تــا افزایش ایمنی 

ساختمان ها موجب افزایش قیمت تمام شده مسکن نشود.
رئیس مرکز تحقیقات راه، مسکن و شهرســازی با اشاره به موضوع 
صنعت شهرها گفت: دولت سیزدهم با حمایت وزیر راه و شهرسازی 
قرار است با شــرکت های صنعتی و مدل های مالی مختلف در قالب 

صنعت شــهرها تفاهم نامه امضا کند و البته شهرسازی فاخر در این 
پروژه ها مد نظر قرار دارد. برای مثال در پروژه خواف بر اساس اقلیم 
و فرهنگ همان شــهر مباحث معماری طراحی شده است. به گفته 
حیدری، تاکنون احداث حدود ۱۰۰ هزار واحد با شرکت های صنعتی 

تفاهم شده و تا پایان سال این تعداد به ۲۰۰ هزار واحد می رسد.
پیام باقری نایب رییــس اتاق بازرگانی نیز با بیان این که شــاخص 
مدیران خرید بخش ساختمان )شامخ( از عدد ۳۳.۹۵ در فروردین به 
۵۵.4۹ در مردادماه امسال رسیده این رشد را حاکی از رونق ساخت 
و ساز مسکن در کشور عنوان کرد. وی با یادآوری این که مسکن سهم 
عمده ای از تولید ناخالص داخلی و رشد اقتصادی را به خود اختصاص 
می دهد، گفت: این بخش حدود ۱4 درصد اشتغال کشور را در اختیار 

دارد و مهم ترین ویژگی آن عدم وابستگی به واردات است.
وی با بیان این که ساخت و ساز مسکن با حدود ۱۸۰ صنعت به  صورت 
مستقیم و غیرمستقیم ارتباط دارد، افزود: این مسئله نشان می دهد 
مسکن پیشران اقتصاد بوده و رونق اقتصادی با رونق مسکن عجین 
شده است. باقری با اشاره به تورم بخش مسکن تاکید کرد: رویکرد ها 
و برنامه ها باید در راســتای کاهش قیمت تمام شده ساخت مسکن 
باشد که یکی از راهکارهای برای دســتیابی به این هدف استفاده از 

فناوری های نوین و صنعتی سازی مسکن است.

رئیس اتحادیه بارفروشان تهران گفت: بنابر برنامه ریزی صورت گرفته 
با استانداران شمال، امسال به هیچ عنوان اجازه رنگ آوری پرتقال و 
نارنگی نداریم. مصطفی دارایی نژاد، رئیس اتحادیه بارفروشان تهران 
در آخرین وضعیت بازار میوه های پائیزی گفت: با توجه به افزایش ۱.۵ 

برابری تولید میوه های پاییز، کمبودی در عرضه نداریم.
مصطفی دارایی نــژاد، رئیس اتحادیه بارفروشــان تهران از آرامش 
حاکم بر بازار میوه و صیفی خبر داد و گفت: با توجه به فراوانی عرضه 
میوه های پاییز و تابســتانه در کنار یکدیگر، بازار هیچ گونه تغییری 

نسبت به هفته قبل نداشته است. به گفته او، با توجه به افزایش ۱.۵ 
برابری تولید میوه های پاییز و میزان عرضه در برابر تقاضا پیش بینی 
می شود که قیمت تا اوایل آبان نوسانی نداشته باشد. رئیس اتحادیه 
بارفروشان تهران همچنین از هماهنگی های انجام شده برای عرضه 
پرتقال و نارنگی به صورت طبیعی گفــت: بنابر برنامه ریزی صورت 
گرفته با استانداران شمال، امســال به هیچ عنوان اجازه رنگ آوری 

پرتقال و نارنگی نداریم.
دارایی نژاد قیمت هرکیلو پرتقال را ۲۰ تا ۳۰ هزارتومان اعلام کرد و 

افزود: نرخ کنونی هرکیلو خرمالو ۱۵ تا ۲۷ هزارتومان، ازگیل ۷۰ تا 
۱۳۰ هزارتومان، لیموشیرین ۳۰ تا ۳۵ هزارتومان، کیوی ۲۵ تا ۳۵ 
هزارتومان، انار ۱۵ تا ۳۰ هزارتومــان، انار صادراتی 4۵ هزارتومان و 
نارنگی ۱۰ تا ۳۵ هزارتومان است. رئیس اتحادیه بارفروشان تهران با 
بیان اینکه قیمت میوه های وارداتی نسبت به هفته گذشته تغییری 
نداشته است، گفت: قیمت کنونی موز اکوادور ۵۵ تا 6۰ هزارتومان، 
موز هندی ۳۷ تا 4۵ هزارتومان و هرکارتن آناناس 6 تایی یک میلیون 

تا یک میلیون و ۱۵۰ هزارتومان است.

رئیس اتحادیه فروشــندگان لوازم خانگی تهران با انتقاد شــدید از 
شیوه فعالیت ضد تجاری فروشــگاه های زنجیره ای لوازم خانگی و 
همچنین حضور برخی بانک ها در بازار به بی عدالتی های موجود در 
این خصوص پرداخت. اکبر پازوکی، رئیس اتحادیه فروشندگان لوازم 
خانگی تهران با اشاره به رکود عمیقی که در بازار لوازم خانگی وجود 
دارد گفت: موضوع رکود فقط مختص بازار لوازم خانگی نیست؛ ولی 
صنف ما امروزه یک معضل بسیار بزرگ دارد که مربوط به نوع فعالیت 

فروشگاه های زنجیره ای و بنگاهداری بانگ هاست.
وی افزود: در همین خصوص دخالت بانک ها در فروش لوازم خانگی 
از طریق همین فروشگاه های زنجیره ای در حال حاضر تبدیل به یکی 
از بزرگ ترین مشکلات شــبکه توزیع یا بازار لوازم خانگی در کشور 
شده که تضعیف سابقه 6۰ ساله بازار را نشانه گرفته است. باعث تاسف 
است که بانک ها به جای سرمایه گذاری در تولید کالا به سمت فروش 

کالا رفته اند !
رئیس اتحادیه فروشــندگان لوازم خانگی در همین خصوص ادامه 

داد: در حالی که مقام معظم رهبــری تاکید کردند که بانک ها نباید 
بنگاهداری کنند؛ اما متاســفانه شــاهد این کار توسط بانک ها در 
حوزه لوازم خانگی هســتیم. چرا بانک باید کالای لوازم خانگی را از 
تولیدکننده خریداری کرده و بعد در چند فروشگاه زنجیره ای که همه 
ما تبلیغات زیاد آنها را در رسانه ها و به خصوص تلویزیون به دفعات 
مشاهده می کنیم، به فروش برساند؟ این درحالی است که شعار این 
فروشگاه های زنجیره ای فروش اقساطی بدون ضامن و… است؛ اما 
عملا کالای لوازم خانگی را با ۳۵ درصد ســود به مردم می فروشند! 
این درحالی است که کاسب های بازار تا سال ۹6 کالا را با اقساط 6 تا 
۱۲ ماهه و با کمترین سود ممکن به مصرف کننده واگذار می کردند.

پازوکی نسبت به تامین معیشت افراد صنف خود ابراز نگرانی کرد و 
گفت: امروزه این فروشگاه های زنجیره ای فروش کالای لوازم خانگی 
با تبلیغات دروغین ادعا می کنند که در حال اشتغال زایی هستند و 
اعداد بزرگی را برای این موضوع مطرح می کنند. این درحالی است 
که فقط در شهر تهران بالغ بر ۲۵۰۰ واحد کسب و فروش کالای لوازم 

خانگی با مجوز مشغول فعالیت هستند. این تعداد را اگر با خانواده های 
آنها و سایر کسانی که در این بازار فعالیت می کنند جمع بزنیم، بالغ 
بر ۱۵ هزار نفر را شامل می شوند. به این ترتیب و با شکل فعالیت های 
ضد تجاری فروشــگاه های زنجیره ای لوازم خانگــی، این تعداد نفر 
که معیشــت خود را از طریق بازار لوازم خانگــی تامین می کنند، با 

مشکلات بزرگی روبه رو شده اند.
وی تاکید کرد: بنابراین از یک سو رکود بازار و گرانی کالا را داریم که 
هر دو قدرت خرید را از مردم گرفته و از ســوی دیگر برخی بانک ها 
با فروش کالای لوازم خانگی از طریق فروشــگاه های زنجیره ای و با 

استفاده از سرمایه های خود مردم، اقدام به تخریب بازار می کنند.
پازوکی با بیان اینکه بانک ها یکی از عوامل ایجــاد رکود در بازارها 
هستند افزود: متاســفانه در نظام امور مالیاتی نیز افزایش قیمت ها 
را به کســبه ربط می دهند. آنها تحقیق و جست وجو نمی کنند که 
تولیدکننده با چه سختی و مشــقتی مواد اولیه خود را تامین کرده 

و افزایش نرخ ارز و سایر عوامل باعث افزایش قیمت ها شده است.

رئیس جمهــور از احیای 
۵هزار کارخانــه و کارگاه 
تعطیــل و نیمــه تعطیل 
در کشــور خبــر داد که 
درراســتای ایــن امــر 
اشتغالزایی مستقیم و غیرمســتقیم ایجاد خواهد 
شد. اشتغالزایی۱۰۰هزار نفری با احیای واحدهای 
تولیدی در سال گذشته صورت گرفت. به گزارش 
تسنیم، یکی از اقدامات دولت سیزدهم برای ایجاد 
اشتغال و رونق تولید نهضت ملی احیا و راه اندازی 
مجدد واحدهای تولیدی و صنعتی راکد و غیرفعال 
یا افزایش ظرفیت تولید، رفع مشــکلات و اعطای 

تسهیلات است. مطابق گزارش امیرحسین مدنی، 
نماینده دولت در نهضت احیای واحدهای اقتصادی 
در فروردین ماه ســال جاری قرار است برای سال 
۱4۰۲ حدود ۸هزار واحــد تعطیل و نیمه تعطیل 

احیا شود.
مدنی اضافه کرد: در کشــور تعداد بسیار بالایی از 
واحد هــای تعطیل و نیمه تعطیــل وجود دارد که 
بخشی از آن ها با سرمایه های اندکی احیا می شد. در 
سال ۱4۰۱ بیش از 4۲۰۰واحد تعطیل و نیمه فعال 
احیا شد که از این طریق برای حدود ۱۰۰هزار نفر 
به صورت مستقیم و غیر مستقیم اشتغالزایی شد و 

حدود ۸۰هزار میلیارد تومان سرمایه نیز احیا شد.
ابراهیم رئیسی. رئیس جمهور گفت: در تمام کشور 
کارخانه های تعطیــل و نیمه تعطیلــی داریم که 

راه اندازی مجدد آنها جزو برنامه های دولت اســت. 
امروز راه اندازی کارخانه های تعطیل و نیمه تعطیل 

در کشور وارد کانال ۵هزار شده است.
صندوق کارآفرینی امید نیزدر راســتای حمایت 
از۱۰۰۰ طرح راکد و نیمه راکد نیز گام برداشــته 
اســت. نعمت الله رضایــی. مدیرعامــل صندوق 
کارآفرینی امید از امضای تفاهم نامه ای برای حمایت 
از ۱۰۰۰طرح راکد و نیمه راکــد خبر داد و گفت: 
در طرح های توسعه ای کشــور رشد ۸درصدی در 
بخش های ســرمایه گذاری جدید و بهره برداری از 

طرح ها در نظر گرفته شده است.
آنچه عمدتاً کمتر تحقق می یابد ســهم بهره وری 
اســت که باید ســرمایه های راکدی که در کشور 
سرمایه گذاری شــده به چرخه تولید برگردد. وی 

افزود: بخشی از طرح ها در کشور یا راکد هستند و یا 
زیر ظرفیت اسمی خود )کمتر از ۵۰ درصد( فعالیت 
می کنند و یــا اینکه بیش از ۸۰درصد پیشــرفت 
فیزیکی داشته اند و نیاز به ســرمایه گذاری جدید 
دارد تا به چرخــه تولید برگردد، بــه همین دلیل 
تفاهم نامه ای بین صندوق کارآفرینی امید و نهضت 
احیاء به نمایندگی از معاونت توسعه روستایی برای 

حمایت از ۱۰۰۰ طرح منعقد شد.
مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید با اشاره به نظام 
اداری کشور گفت: شــورای برنامه ریزی توسعه و 
کارگروه اشتغال سرمایه گذاری استان ها، طرح های 
نیمه تمام و راکدی را که واجد شرایط بهره برداری 
باشند را معرفی می کنند تا بعد از بررسی در چرخه 

حمایت قرار گیرند.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

۵ هزار کارخانه  و کارگاه تعطیل و نیمه تعطیل احیا شد

رونق اشتغالزایی با احیای واحدهای تولیدی  

رونق مسکن در نیمه نخست سالاستقبال عربستان از پروژه های مشترک با اصناف ایران

عرضه میوه های پاییزی بدون کمبود

تخریب بازار و کسبه با بنگاهداری بانک ها

تولید صرفه اقتصادی ندارد
حسین محمودی اصل، کارشناس اقتصادی 

تا زمانی که میانگین حاشیه ســود تولید زیر ۲۰ درصد باشد و برگشت ســرمایه سالانه 4 درصد که 
یک چهارم نرخ ســود بانکی بدون ریسک است، هیچ توجیهی در ســرمایه گذاری، تغییر تکنولوژی 
و افزایش بهره وری وجود نخواهد داشــت. در چنین حالتی با تورم ۵۰ درصدی، ضمن کاهش سود، 
میزان تولید و فروش به شدت افت می کند. همچنین به دلیل نبود تسهیلات ارزان قیمت، تسهیلات 
 با نرخ بالای ۳۵ درصد به دســت تولید کننده می رســد. در چنین حالتی تولید به سمت زیان دهی 

حرکت می کند. 
با وجود حاشــیه ســود ۲۰ درصد کــه در ســال ۹۹ به میــزان ۳6 درصد بــوده، و با وجود رشــد 
۵ درصدی نرخ تســهیلات از آن زمــان، وضعیت تولید مشــخص بود. این شــیوه و ایــن مدل در 
احیــای صنایع بی فایــده خواهد بــود. اصــلاح فرآیندها، اصــلاح دیــدگاه هــا، دوری از قیمت 
گــذاری دســتوری، بازگشــت ارز صادراتی بــا 4۰ درصد قیمــت پایین تــر، همه و همــه تولید 
را زمیــن گیر می کنــد. تنفــس مصنوعــی تولید کارســاز نخواهــد  بــود. بایســتی معقولانه، 
 کارشناســی شــده، بدون احســاس، هیجان و تبلیغات به تنظیم امورات از دولــت و وزارتخانه ها 

پرداخت.
به عنوان مثال برق تولید در تابســتان و گاز واحدها در زمســتان تعطیل می شــود. بــا اینکه نرخ 
ســوخت با وجود ابطال و اصلاح ۱6 ســنت اســت در حالی که رقبــا در هاب های تولیــد از گاز ۹ 
ســنتی در کانادا، آمریکا و خلیج فارس اســتفاده می کننــد. هزینه تحمیلی نیروی مــازاد به گونه 
ای اســت که به جهت جلوگیــری از تعدیل نیرو و بیکار شــدن کارگــران در یک واحــد تولیدی 
و در یک بخش به جای یک نفر ســه تا هشــت نفــر فعالیت می کننــد. به عبارتی حقــوق یک نفر 
 بین ســه تا هشــت نفر توزیع می شــود . به همان نســبت بهره وری و مســوولیت پذیری کاهش 

پیدا می کند. 
از سوی دیگر مسائل سیاسی و بین المللی، تصمیمات خلق الساعه و قوانین ضد تولید در کنار قوانین 
حامی تولید که اجرایی نمی شود، و در نهایت حذف معافیت غیر کارشناسی کالاهای خام و نیمه خام 
و ایجاد عوارض ســنگین، همه و همه کاهش صادرات، کاهش تولید و کاهش اشتغال را در پی خواهد  

داشت.  
بهتر بود روسای جمهور در گذشته و در آینده با ایجاد نظارت سیستمی، تصمیم گیری های متمرکز 
دقیق و کارشناسی با دقت مناسب داشته باشند و از سفرهای غیرضروری استانی و یا جلسات بی فایده 
اجتناب کنند. باعث تاسف است بعد از 44 ســال از انقلاب هیچ قانونی علیه سوداگری در کشور فعال 
نیســت و در برنامه هفتم با حذف معافیت مالیاتی تولید و افزودن بر عوارض، دلالی و سوداگری رونق 

خواهد گرفت. قانون برنامه هفتم نیز قانون حمایت از دلالان و سوداگران است.
شرکتهای بزرگ اهمیت بسیاری دارند. اول اینکه تعطیلی یک شرکت بزرگ به اندازه پنج هزار شرکت 
کوچک اشــتغال را از بین خواهد برد. همچنیــن تولید ناخالص داخلی را کم مــی کند. ضمن اینکه 
شرکتهای بزرگ باید سود کرده و توانمند باشند تا بتوانند به شرکتهای پایین دستی سفارش کار دهند. 
به همین منظور توجه به اصلاح ساختار اقتصادی و اهمیت به شرکتهای بزرگ و در کنار آن شرکتهای 

کوچک باید مورد توجه قرار بگیرد.
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فناوری و 
اطلاعات

بهره برداری از آزمایشــگاه ارزیابی محصولات هوش 
مصنوعی 

رئیس پژوهشــگاه ارتباطات و فناوری اطلاعات با تاکید بر لزوم سرمایه گذاری 
وسیع در بخش آموزش و پژوهش در حوزه هوش مصنوعی، از بهره برداری ملی از 
آزمایشگاه ارزیابی محصولات هوش مصنوعی این پژوهشگاه تا پایان سال خبر داد.

دکتر سید محمد رضوی زاده در رویداد ملی عصر امید در حوزه هوش مصنوعی 
با اشاره به ظرفیت های موجود در دانشگاه ها و مراکز پژوهشی کشور، اظهار کرد: 
سرویس های پایه و مختلفی می توان با استفاده از هوش مصنوعی طراحی کرد که 
در کاربردهای مختلفی همچون پردازش زبان، بازشناسی گفتار، دستیاران مجازی 
و... استفاده می شوند، با توجه به روند رشد تکنولوژی در کشور هوش مصنوعی به 
زودی کاربردهای بسیاری در بحث های حقوقی، شبکه های اجتماعی، صنعت و 

کشاورزی کشور خواهد داشت. 
وی با بیان اینکه امروزه در کشور بسیاری از این حوزه ها در بخش هوش مصنوعی 
فعالیت دارند، افزود: با توجه به بررسی های انجام شده ۱۵۰ شرکت در حوزه های 
مختلف هوش مصنوعی ثبت شدند و نیمی از این شرکت ها به صورت فعال حضور 
دارند؛ از محصولاتی همچون تشخیص چهره، پلاک خوان های مبتنی بر بینایی، 
پردازش گفتار و سرویس های گفتار به متن، دستیاران صوتی، حقوقی و... می توان 

نام برد که در کشور تولید شده اند.
دکتر رضــوی زاده ضمن بیان اینکه امــروزه در حوزه هــوش مصنوعی صنعت 
بسیار جلوتر از حکمرانی پیش می رود و مسؤولان ما باید با آگاهی، سرعت را در 
رگولاتوری بیشتر کنند، خاطرنشان کرد: اعتقادمان این است که بحث شناسایی 
اولویت ها مهم است؛ با توجه به برنامه هایی که داریم، باید بدانیم چقدر می توانیم 
در حوزه های مختلف هوش مصنوعی اثرگذار باشیم. افزایش آگاهی عمومی جامعه 
باید بالا برود، شاید اطلاعاتی که عموم جامعه از چت جی پی تی دارند با تصورات 

واقع بینانه متناقض باشد.
رئیس پژوهشگاه ارتباطات و فناوری اطلاعات همچنین اظهار کرد: تربیت نیروی 
انسانی هم یکی از مسائل مهم است؛ در بحث هوش مصنوعی یکی از الزامات اولیه، 
زیرساخت پژوهشی است. همچنین تعداد پردازشگرهای هوش مصنوعی در کشور 
بسیار محدود است؛ هنوز در بخش دانشگاهی نیازمند انتقال پردازش به خارج از 
کشور و بهره گرفتن از محصولات خارجی هستیم که برای توسعه هوش مصنوعی 

در کشور مناسب نیست.
دکتر رضوی زاده در ادامه گفت: در بحث تدوین برنامه های طولانی مدت در حوزه 
هوش مصنوعی و فناوری های جدید باید دانشگاهیان وارد شوند، یکی از مباحثی 
که وزارت ارتباطات به آن تمرکز دارد، مساله توجه به دانشگاهیان است. حمایت از 

کسب وکارهای نوپا و کمک به پا گرفتن آن ها بحث بسیار مهمی است.
وی تصریح کرد: بحث رگولاتوری یکی از چالش هایی است که باید به آن بپردازیم و 
تدوین برنامه های طولانی مدت نیاز به پژوهش و دانشگاهیان دارد. در بحث آموزش 

هم سطح آگاهی عمومی را باید در دانشگاه ها بالا ببریم.
دکتر رضوی زاده اظهار کرد: هوش مصنوعی با توجه به اینکه به علوم کامپیوتر و 
داده مرتبط است، پس بیشترین ارتباط را به وزارت ارتباطات دارد. از طرفی وزارت 
ارتباطات متولی امور زیرساختی است و تجربه های مشابهی قبلا داشته است. این 
وزارتخانه نشــان داده که می تواند به صورت چابک وظایف خود را مدیریت کند. 
حجم بسیار از داده های ارزشمند کشــور نیز در اختیار وزارت ارتباطات است که 

در حوزه هوش مصنوعی استفاده شایانی از این داده ها می توانیم داشته باشیم.
رئیس پژوهشگاه ICT با اشاره به تدوین سند هوش مصنوعی با کمک مرکز ملی 
فضای مجازی در پژوهشگاه ارتباطات و فناوری اطلاعات، خاطرنشان کرد: ما از 
سال ۱۳۹۹ در وزارت ارتباطات یک مرکز نوآوری هوش مصنوعی در پژوهشگاه 
ارتباطات و فناوری اطلاعات ایجاد کرده ایم که قرار است مرکزیت فعالیت وزارت 
ارتباطات را دنبال کند. محورهای ما در این بخش شامل رگولاتوری، شناسایی 

کاربردها، تعاملات بین المللی، زیرساخت و ... است. 
دکتر رضوی زاده با بیان فعالیت هایی که در حوزه هوش مصنوعی در پژوهشگاه 
ارتباطات و فناوری اطلاعات انجام شــده به عنوان مثال تهیه کتابچه هایی برای 
حوزه های مختلف کاربردی در هوش مصنوعی، اظهار کرد: پروژه هایی دیگر نیز 
در دست فعالیت داریم که در بحث ذائقه سنجی کاربران است و تحلیل شبکه های 
اجتماعی با کمک هوش مصنوعی است. یک پروژه هم با سازمان فضایی به صورت 
مشترک داریم و آن هم بحث تخمین زیر کشت محصولات کشاورزی در کشور با 

داده های ماهواره ای است که در حال توسعه تعداد محصولات هستیم. 
وی در پایــان با تأکید بر استانداردســازی در حوزه هــوش مصنوعی، خبر داد: 
همچنین در پژوهشــگاه ارتباطات و فناوری اطلاعات آزمایشــگاهی راه اندازی 
خواهد شد که توسط آن بتوانیم محصولات هوش مصنوعی را ارزیابی کنیم و به 
آن رتبه بدهیم که امیدواریم تا پایان سال بتوانیم به صورت رسمی از آن در سطح 

ملی بهره برداری کنیم.

صدور مجوز ثبت سفارش واردات آیفون برعهده وزارت 
صمت است

طبق اعلام سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی واردکنندگان تلفن همراه 
پس از دریافت مجوز واردات کالا از وزارت صمت و ورود کالای گوشی تلفن همراه 
در گمرک برای بررسی انطباق با ضوابط و استاندارد این گوشی ها به سمت سازمان 

تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی هدایت خواهند شد.
هفته گذشته رئیس سازمان ملی استاندارد جزئیات جدیدی در رابطه با رجیستر 
شدن آیفون ۱۴ اعلام کرد. او گفت که اگر محدویت های ارزی کم شده و وزارت 
ارتباطات صلاح بداند این کالا در آینده رجیستر خواهد شد. در پی انتشار این خبر 
پیگیری از روابط عمومی سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی به این نتیجه 
رسید که موضوع صدور مجوز ثبت سفارش برایواردات گوشی همراه و مدیریت 

سامانه همتا بر عهده وزارت صمت است .
روابط عمومی ســازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی اعلام کرد: چنانچه 
وزارت صمت مجوز واردات انواع یک گوشی را صادر کند، پس از آن سازمان تنظیم 
مقررات نسبت به ارزیابی انطباق با ضوابط و استانداردها اقدام و اگر نتایج آزمونها 
ذکر شده مطابق با استاندارد باشد، این ســازمان نسبت به صدور تاییدیه و اعلام 
نتیجه به گمرک در پاسخ به استعلام انجام شده از این سازمان اقدام و مسیر صدور 

مجوز واردات طی می شود.
ســازمان مذکور از طریق آزمایشــگاه های معتمد با انجام آزمونهای سازگاری 
الکترومغناطیس، ایمنی، رادیویی و همچنین آزمونSAR )میزان شدت انرژی 
ساطع شده از تلفن( را بررســی می کند و در آزمونSAR اگر سطح میزان انرژی 
ساطع شده به میزان استاندارد باشد، سازمان تنظیم نتیجه را به گمرک اعلام و 

مسیر صدور مجوز واردات طی می شود.
بر این اساس در واقع نهادها و متولیان این موضوع در کشور طبق قانون وظایفی 
را برعهده دارند که یک گوشی چه آیفون ۱۴ یا گوشــی دیگری بتواند به کشور 
وارد شود و مجوزها را دریافت کند. پس از آنکه ســیر اخذ مجوزهای مختلف از 
گمرک، وزارت صمت، سامانه همتا و غیره انجام شود، در پایان کار یک ارجاع به 
وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات و سازمان تنظیم مقررات ارتباطات رادیویی 
انجام می شود که در آنجا استانداردهای گفته شده بررسی و در نهایت نظر نهایی 
به سازمان گمرک اعلام می شود. به عبارتی گوشی پس از اینکه مجوزهای لازم را 
دریافت کند، برای تعیین میزان انطباق با ضوابط و استانداردها به وزارت ارتباطات 

ارجاع داده می شود.

اخبار

رییــس مرکز فنــاوری های 
راهبــردی معاونــت علمی، 
فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاست جمهوری از ابلاغ آیین 
نامه حمایت از ایجاد، توسعه 
فعالیت و اعتباربخشی به مراکز نمونه سازی سریع و هم 
آفرینی خبر داد. پس از گذشت یک دهه از ورود الگوهای 
جدید کارگروهی، اســتارتاپ ها و شکل گیری جدید 
شرکت های نوپا به چرخه کســب و کار و فعالیت های 
صنعتی و اقتصادی کشور، نگاهی صحیح و نو در برقراری 

ارتباط بین صنعت و دانشگاه شکل گرفته است.
حلقه مفقــوده در اتصال دو قطب اصلی کشــور یعنی 
صنعت و دانشــگاه از طریق شکل گیری پارک های علم 
و فناوری، مراکز نوآوری، شــتابدهنده ها و اســتارتاپ 
ها تحول چشــمگیری را ایجاد کرده است، البته مسیر 
رشد هر یک از تیم ها و تبدیل آن به شرکت های نوپا به 
جهت همسان سازی نقشه راه آنها با زیر ساخت کشور 
و تغیییرات محاسبه  نشــده اقتصادی، در مسیر خود با 

چالش های مختلف روبرو است.
با نگاهی بر اکوسیستم فناوری و نوآوری کشور، یک نیاز 
اساسی هسته های فناور و شرکت های نوپا دانش بنیان 
و فناور، دسترسی راحت و ســریع به امکانات ساخت و 
تولید است تا بتوانند با ســرعت بالا به نمونه پروتوتایپ 
محصول خود دســت یابند. این نیاز با توجه به رشــد 
چشم گیر شرکت ها و هسته های فناور روز به روز بیشتر 
احســاس می شــود. بدین منظور با عنایت به ضرورت 
تقویت و توسعه زیســت بوم نوآوری کشور و به منظور 

تدوین یک ســاختار واحد و نظام مند  بــرای حمایت 
معاونت علمــی، فناوری و اقتصــاد دانش بنیان رییس 
جمهوری از مراکز ســاخت سریع، بررســی، ارزیابی و 
اعطای گواهی صلاحیت، ساماندهی و حمایت هدفمند 
از مراکز مستعد در شکل گیری و توسعه کسب و کارهای 
فناور و دانش بنیان، دستورالعمل حمایت از ایجاد، توسعه 
فعالیت و اعتباربخشــی به مراکز ساخت سریع به شرح 

ذیل جهت اجرا ابلاغ می شود.
براســاس اعــلام معاونت علمــی، فنــاوری و اقتصاد 
دانش بنیان ریاســت جمهــوری، شــقایق حق جوی 
جوانمرد رییس مرکز توسعه فناوری های راهبردی این 
معاونت با تشریح برنامه معاونت علمی ریاست جمهوری 
را برای ایجاد زیرساخت های لازم در راستای تولید انبوه 
دانش بنیان تشریح کرد و گفت: توسعه و تولید محصول 
دانش بنیان در ســطوح آمادگی مختلف فناوری اتفاق 

می افتد، دستاوردی که به آن TRL گفته می شود.
وی افــزود: در TRL یک تا چهار مفهوم علمی توســعه 
محصول شــکل می گیرد و بعد از آن نمونه سازی اولیه 
انجام می شود. یعنی شما باید ببینید براساس مجموعه 
دستاوردهای علمی آن نمونه محصول دانش بنیانی که 
می خواهد ساخته شود نمونه اولیه چطور است و در ادامه 
اصلاحات اولیه براساس نیاز مشتری و کاربری بر روی 
محصول انجام شود. این مسوول در معاونت علمی ریاست 
جمهوری ادامه داد: در حــال حاضر خدمات مورد ارائه 
در اکوسیستم فناوری و نوآوری کشور عموما به تامین 
فضای کار و برخی خدمات مانند مشــاوره کسب و کار، 
شتاب دهی، سرمایه گذاری اولیه و... محدود می شود؛ در 
حالیکه در فرآیند ایده تا محصول، یکی از بخش هایی که 
اغلب فناوران دچار چالش اساسی برای انجام آن هستند، 

ساخت نمونه اولیه است.

حق جــوی جوانمرد یادآور شــد: به منظور ســاخت 
نمونه اولیه، بــا توجه به اینکه اغلب هســته های فناور 
و شــرکت های نوپا زیرســاخت و تجهیزات کافی برای 
ســاخت و تولید ندارند، باید به افراد و محل های دارای 
این تجهیزات برای دریافت خدمــت مراجعه کنند که 
عموما در این امر به دلایل زیر دچار مشــکل می شوند 
و اغلب فناوران برای اینکه به محصول مناســب دست 
یابند بایستی زمان و هزینه بسیار زیاد نسبت به حالت 
معمول را بپردازند. وی به مشکلات پیش رو اشاره کرد و 
گفت: »نبود تخصص و مهارت لازم ارائه دهنده خدمت«، 
»دوری مســافت مراکز ارائه دهنده خدمــت تا مراکز 
شهر«، »هزینه بالای انجام کار تک نمونه«، »نوبت دهی 
طولانی مدت و زمان ساخت بسیار زیاد«، »بدقولی در 
اجرای کار« و »پراکندگی خدمات و زیرساخت های ارائه 

خدمت« مهم ترین مشکلات عنوان شده است.

رییس مرکز توسعه فناوری های راهبردی درباره اهداف 
راه اندازی این مراکز، اظهار داشــت: اشــتراک گذاری 
ظرفیت های مازاد و بدون استفاده کارگاه ها و مراکز دارای 
زیرساخت جهت توســعه محصولات و خدمات جدید، 
کمک به شــکل گیری و توســعه محصولات و خدمات 
جدید با سرعت بالاتر و ریسک کمتر و کاهش هزینه و 
زمان توسعه محصول فناورانه اهدافی است که برای این 
کار در نظر گرفته شده است. حق جوی خاطرنشان کرد: 
بعد از اتمام نمونه سازی سریع و زمانی که نمونه نهایی به 
دست آمد ما نیاز به تولید نیمه صنعتی داریم برای اینکه 
تســت بازار را انجام دهیم و در ادامه به اقتصادی کردن 
محصول بپردازیم؛ در این بخش نیز یک سری مراکزی 
در دنیا هستند که به این فرایند کمک می کنند و ما سعی 
کردیم نمونه آن را در کشور ایجاد کنیم که به آن، مراکز 

هم آفرینی می گوییم.

دستورالعمل حمایت از ایجاد، توسعه فعالیت و اعتباربخشی به مراکز ساخت سریع ابلاغ شد

تسهیل دسترسی دانش بنیان ها به تجهیزات 
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معاون علمی، فنــاوری و اقتصــاد دانش بنیان رئیس 
جمهور گفــت: برای ســاخت کمــک داور ویدئویی 
 در شــرکتهای دانــش بنیان رســماً اعــلام آمادگی 

کردیم.

به گزارش خبرنگار مهــر روح الله دهقانی فیروزآبادی 
معــاون علمــی، فنــاوری و اقتصــاد دانش بنیــان 
رئیــس جمهــور در شــبکه اجتماعــی ویراســتی 
گفت: در حاشــیه تماشــای بازی ایــران اردن، برای 

ســاخت کمــک داور ویدئویی و چمن ورزشــگاهی 
 در شــرکت هــای دانــش بنیــان رســماً اعــلام

 آمادگی کردیم.
وی افزود: برای کشــوری کــه تــوان تصویربرداری 

ماهواره ای دارد ســاخت کمک داور ویدئویی دشــوار 
نیست. دهقانی فیروزآبادی در پایان گفت: با همراهی 
وزارت ورزش در مدت ۶ ماه می توان این مشــکلات را 

برطرف کنند.

رئیس ســازمان فضایی ایران گفت: باید تلاش کنیم 
جذب و نگهداشت نخبگان را به صورت غیر مستقیم در 

بخش خصوصی تقویت کنیم.
سالاریه رئیس سازمان فضایی ایران در خصوص برنامه 
سازمان فضایی ایران برای جذب و نگهداشت نخبگان 
فضایی در کشور گفت: مهمترین کاری که می توانیم 
انجام دهیم ایجاد زیست بوم فضایی خصوصی کشور 
اســت چرا که اصولاً بخش خصوصی به مراتب قابلیت 
جذب، نگهداشت و انگیزه بخشــی بیشتری در حوزه 
نخبگان دارد. یعنی بر اساس ســال ها تجربه معاونت 

علمی ریاست جمهوری نشــان داده است که نخبگان 
صنایع مختلف در بخش خصوصی هــم آزادی عمل 
بیشتری دارند و هم حس رقابت و اثر بخشی بیشتری 
برایشان به وجود می آید که طبیعتاً جذب برایشان آنجا 
بهتر است. وی افزود: یکی از مهمترین و کلیدی ترین 
برنامه ای که در ســازمان دنبال می کنیم همان ایجاد 
زیست بوم بخش خصوصی در صنعت فضایی است که 
هم انگیزه برای رقابت سالم بین بخش های خصوصی 

کشور باشد، هم خدمات به کشــور بدهد و هم بتواند 
توسعه صادرات در صنعت فناوری فضایی داشته باشد 
و جذب و نگهداشت نخبگان فضایی بهتری هم انجام 
شود. سالاریه در ادامه تصریح کرد: در بخش های دولتی 
معمولاً محدودیت ظرفیت در جــذب وجود دارد و ما 
تمایلی نداریم که بخش دولتــی را خیلی بزرگ کنیم 
چرا که بزرگ کردن بخش دولتی به نوعی یک رقیب 
نادرست برای بخش خصوصی اســت. وی در پایان با 

اشاره به لزوم تلاش برای قوت دادن به بخش خصوصی 
گفت: باید تلاش کنیم بخش خصوصی را بزرگ کنیم و 
جذب و نگهداشت نخبگان را به صورت غیر مستقیم در 

بخش خصوصی تقویت کنیم.
رئیس ســازمان فضایی افزود: از ســوی دیگر تلاش 
می کنیم مانع رشد بخش دولتی باشیم و تا حدی آن را 
کوچک کنیم تا بتواند فقط به بخش خصوصی سرویس 
بدهد. این موضوع در برنامه دراز مدت سازمان فضایی 
ایران و در ادامه برای جذب و نگهداشت نخبگان فضایی 

کشور در دستور کار است.

ایران در زمینه تدوین استانداردهای بین المللی فناوری 
نانو پس از ایالات متحده آمریــکا، کره جنوبی و ژاپن، 
در جایگاه چهــارم جهان قرار دارد. بــه گزارش مرکز 
ارتباطات و اطلاع رســانی معاونت علمــی، فناوری و 
اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری، نشست تخصصی 
تدویــن اســتانداردهای ملی و بین المللــی با حضور 
متخصصان، فناوران، اســاتید ذینفعان و شرکت های 
دانش بنیان در محل ســتاد ویژه توســعه فناوری نانو 

برگزار شد. 
طی این نشســت که با حضور ۳۰ نفر از صاحب نظران 
برگزار شد در ابتدا، احمدوند، دبیر ستاد توسعه فناوری 
نانو به آخرین وضعیت فناوری نانو پرداخت و پس از آن 

پوی پوی، مدیر برنامه استاندارد و ایمنی فناوری نانو، 
آماری را از وضعیت اســتانداردهای ملی و بین المللی 
فناوری نانو ارائه کرد. وی همچنین از حضور فعال کشور 
ایران با حمایت های ستاد نانو در برنامه ها و فعالیت های 
بین المللی حوزه استاندارد سخن گفت و تجربه موفق 

ستاد نانو در یک پروژه بین المللی را تشریح کرد.
پس از آن، ســیفی نحوه و فرآیند مشارکت در تدوین 
استانداردهای بین المللی و ساختار سازمان های ملی 
و بین المللی استاندارد را تشــریح کرد و سپس دو نفر 
از متخصصان از شرکت های دانش بنیان فناوری نانو از 
تجربه موفق خود در تدوین استانداردهای بین المللی 
نانو ایزو سخن گفتند. در نهایت سایر حاضران به ارائه 

نقطه نظرات خود در خصوص ارتقا جایگاه اســتاندارد 
پرداختند و مهمانانی کــه مایل به همکاری در تدوین 
استاندارد در حوزه های اولویت دار ستاد نانو بودند در 

این زمینه، اعلام آمادگی کردند.
در این جلسه پرسش و پاسخ، در خصوص اجباری شدن 
برخی اســتانداردها، اهمیت توجه به استانداردسازی 
فرآیندها در آزمایشــگاه ها، استانداردسازی صنعتی، 
اهمیت تدوین استانداردهای محصولات جدید و لزوم 
برطرف کردن کمبود دستگاه های آزمایشگاهی بحث 

و تبادل نظر شد.
پیش از این، گروه استاندارد و ایمنی اقدام به برگزاری 
دو فراخوان ملــی و بین المللی با موضوع مشــارکت 

در تدویــن اســتانداردهای ملــی و بین المللی کرده 
اســت که در نتیجه آن حدود ۷۰ نفر از متخصصان و 
 علاقه مندان برای مشــارکت در این فراخوان ها اعلام

 آمادگی کردند.
مقرر شد پس از برگزاری این نشســت و فراخوان ها، 
جلســات تخصصی بــه منظــور تعیین پیشــنهاد 
استانداردهای جدید هم در بخش ملی و هم در بخش 
بین المللی بر اســاس اولویت های ذکر شــده در سند 
گســترش کاربرد فناوری نانو در افــق ۱۴۱۲ برگزار 
شود. شایان ذکر است کشــور ایران در زمینه تدوین 
استانداردهای ملی فناوری نانو پس از کشورهای چین 

و انگلستان در رتبه سوم جهان قرار دارد.

مطالعات دانشگاهی نشان داد از میان ۳۰۰۰ اروپایی، ۶۸ 
درصد خواهان مقرراتی برای ساماندهی هوش مصنوعی به 
منظور حمایت از مشاغل هستند. شرکت های خصوصی، 
فناوری هوش مصنوعی را با ســرعت بالایی توســعه 
می دهند که به ظهور سیستم هایی نظیر چت جی پی تی 

شرکت OpenAI و گوگل بارد، منتهی شده است.
طبق مطالعات دانشــگاه IE اســپانیا، اکثر اروپایی ها، 
محدودیت های دولت برای هوش مصنوعی را می خواهند 

تا تاثیر این فناوری بر امنیت مشاغل خنثی شود. از میان 
۳۰۰۰ اروپایی، ۶۸ درصد خواستار حمایت از مشاغل در 
برابر روند رو به رشد اتوماسیون هستند که حاصل ظهور 
هوش مصنوعی بوده اســت. این رقم ۱۸ درصد بالاتر از 
درصدی است که در نظرســنجی این دانشگاه در سال 
۲۰۲۲، نظر مشابهی داشتند. سال گذشته، ۵۸ درصد 
افراد در نظرسنجی دانشگاه IE، گفته بودند تصور می کنند 
هوش مصنوعی باید ساماندهی شود. این بررسی توسط 

مرکز تغییرات حکمرانی دانشــگاه IE تهیه شد که یک 
موسســه تحقیقات کاربردی برای افزایش درک، پیش 
بینی و مدیریت نوآوری اســت. تنها کشوری که نسبت 
به سایر نقاط اروپا، دیدگاه متفاوتی داشت، استونی بود 
که میزان افراد خواستار ســاماندهی هوش مصنوعی، 
۲۳ درصد کاهش داشــت و تنها ۳۵ درصد خواهان آن 
بودند که دولتشان، محدودیت هایی برای هوش مصنوعی 
اعمال کند. در مجموع، اکثر افراد در اروپا موافق هستند 

که دولت هایشــان، هوش مصنوعی را ساماندهی کرده 
و ریسک حذف مشــاغل را مهار کند. بر اساس گزارش 
شبکه سی ان بی سی، دولت های سراسر جهان سرگرم 
کار روی مقرراتی بــرای الگوریتم های هوش مصنوعی 
هســتند. در اتحادیه اروپا، مقرراتی به نام »قانون هوش 
مصنوعی«، رویکرد مبتنی بر ریسک را برای نظارت بر 
هوش مصنوعی در پیش گرفته و سطوح مختلف ریسک را 
برای کاربردهای مختلف این فناوری به کار خواهد بست.

محققان از یک طراحی نوین برای ترانزیســتورها استفاده 
کرده اند که نه تنها به تولید آنها در ابعاد مینیاتوری کمک 
می کند، بلکه فعالیت های مربوط به هوش مصنوعی را ۱۰۰ 
بار صرفه جویانه تر انجام می دهد. به گزارش اینترستینگ 
انجینرینگ، موج هوش مصنوعی در صنعت فناوری فراگیر 
شده و شرکت های کوچک و بزرگ قابلیت های مبتنی بر 
آن را در محصولاتشان به کار می برند. همزمان با استفاده از 
هوش مصنوعی، استفاده از تراشه و زیرساخت های آن نیز 

افزایش می یابد.
درهمین راستا مارک هرسام پروفسور مواد در دانشگاه نورث 
وسترن معتقد است این روش انرژی زیادی مصرف می کند 

زیرا داده ها جمع آوری شــده و برای تحلیل به ابر رایانشی 
ارسال می شــوند. در مرحله بعد نتایج به کاربر ارسال می 
شود. در عوض پردازش محلی داده ها انرژی کمتری مصرف 

می کند.
قبل از تحلیل، باید داده های جمع آوری شده برای پردازش 
توسط ماشین یادگیری، دسته بندی شوند. چون هریک از 
ترانزیستورهای سیلیکونی می توانند یک گام از فراوری داده 
را انجام دهند، تعداد ترانزیستورهای مورد نیاز برای تکمیل 

این فرایند باید با اندازه داده ها متناسب باشد.
تیم هرســام تصمیم گرفت از سیلیکون اســتفاده نکند و 
دی ســولفید مولبدنیم ۲ بعدی و نانولوله های تک بعدی 

کربن برای ساخت مینی ترانزیستورها به کار گیرد. طراحی 
ترانزیستورهای جدید به شکلی بود که بتوان آنها را دوباره 
تنظیم و برای گام های مختلف در تحلیل به کار برد. هرسام 
در این باره می گوید: یکپارچه ســازی دو ماده جداگانه در 
یک دستگاه سبب می شود جریان برق را با ولتاژ به کار رفته 

ماژول بندی کرد.
این امر نه تنها تعداد ترانزیستورها و انرژی مصرفی را کاهش 
داد، بلکه به فرایند مینیاتورسازی تحلیل و یکپارچه سازی 
دستگاه کمک کرد. محققان از مخازن داده پزشکی عمومی 
برای نشان دادن قابلیت های ابزار استفاده کردند. آنها هوش 
مصنوعی را آموزش دادند تا داده ها را از ECG تفسیر کند. 

کارمندان بخش خدمات درمانی می توانند این کار را پس از 
آموزش های طولانی و سنگین انجام دهند.

 ECG به دستگاه دستور داده شد تا داده های ۱۰ هزار نمونه
را به ۶ نوع تپش قلب دســته بندی کند. دســتگاه با دقت 
۹۵ درصد این کار را انجام داد. چنین فعالیتی با این میزان 
پیچیدگی نیازمند حداقل ۱۰۰ ترانزیستور سیلیکونی برای 
انجام رایانش است اما محققان دانشــگاه نورث وسترن با 
۲تراشه با طراحی نوین توانستند رایانش اطلاعات را انجام 
دهند. محققان امیدوارند در آینده این دستگاه را در گجت 
های پوشیدنی به کار برند و بدون فشار به شبکه برق آن را 

به کار گیرند.

آمادگی دانش بنیان ها برای ساخت کمک داور ویدیوئی

برنامه سازمان فضایی برای جذب و نگهداشت نخبگان

ایران در جایگاه چهارم تدوین استانداردهای بین المللی فناوری نانو

رشد نگرانی اروپا از تهدید هوش مصنوعی برای مشاغل

هوش مصنوعی در مصرف انرژی صرفه جویی می کند
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کشاورزي

گرچه محمــود حجتــي، وزير 
جهاد كشاورزي، چندي پيش از 
استاندارد سازي توليد محصولات 
كشــاورزي با پيوســتن به نظام 
كدكس بين المللي خبر داد و گفت 
كه در اين زمينه كدكس ملي هم داريم اما شواهد نشان مي دهد 
هنوز قوانين و مقررات ملي در چارچوب كشاورزي زيستي نوين 

تدوين و تعاريف مشخصي از آن ارائه نشده است. 
جنبش كشاورزي زيستي يا توليد محصولات غذايي بدون استفاده 
از مواد شــيميايي و مصنوعي در جهان همواره مورد توجه بوده 
است. در  صد سال گذشته و با افزايش جمعيت جهاني، دولت ها 
براي دستيابي به توليد محصولات كشــاورزي بيشتر و تامين 
امنيت غذايي به توليد و استفاده از مواد شيميايي مانند انواع كود و 
سم براي افزايش عملكرد در واحد سطح روي آورده اند اما تنها با 
گذشت چند دهه زماني كه منابع آب و خاك و سلامت و بهداشت 
افراد به ويژه در جوامع پيشرفته به مخاطره افتاد، كشاورزي زيستي 
و توليد محصولات سالم از سر گرفته شد. سازمان هاي بين المللي 
مانند سازمان بين المللي استاندارد، فدراسيون بين المللي جنبش 
كشاورزي زيستي و كدكس اليمنتاريوس، با استفاده از تجربيات، 
پژوهش ها و آخرين دستاوردهاي علمي در اين زمينه، مقررات و 
قوانين سخت و محكمي را تدوين كردند و اكنون بيش از 130 
كشور از اين مقررات در توليد محصولات كشاورزي و مواد غذايي 
استفاده مي كنند. در اين ميان ايران با داشتن پيشينه 4هزار ساله 
در كشاورزي و زراعت هنوز نتوانسته اين قوانين را بومي سازي و 

اجرا كند. 

  مديريت دولتي ناكارآمد است
دكتر عنايت بياباني، قائم مقام خانه كشاورز، در اين زمينه مي گويد: 
اگر مي خواهيم توليدات كشــاورزي ما در بازارهاي جهاني قابل 
رقابت با محصولات كشورهاي ديگر باشــند، ناچاريم از اصول 
كدكس بين المللي پيروي كنيم. به دليل برخی غفلت ها، اكنون 
بازار صادرات محصولاتي مانند پسته، خرما، زعفران و ميوه هاي 

تازه را از دست داده ايم. 
وي يكي از دلايل مهم اجرا نشــدن مقررات كدكس بين المللي 
را مديريت ناكارآمد بخش كشاورزي در سال هاي اخير دانسته 
و بيان مي كند: اگر در بخش كشاورزي توليد محصولات بر پايه 
استانداردهاي ملي و بين المللي انجام نمي شود، بايد مسئولان 

پاسخگو باشند. در اين راستا به مقررات صادراتي، ثبت محصول 
سالم و استاندارد توليد نياز داريم تا صادرات با مشخصات خاص 
انجام گيرد با اين حال تشكل هاي بخش خصوصي، NGOها و 
حتي رسانه ها جلوتر از مسئولان مربوطه عمل كرده اند و نقش 

دولتي ها كمرنگ تر بوده است. 

   باقي مانده سموم دغدغه اصلي وزارت جهاد كشاورزي
كدكس محصولات كشــاورزي، شناســنامه محصولات براي 
رقابت پذير كردن آن در بازارهاي بين المللي محسوب مي شود. اين 
مقررات بيشتر در زمينه ميوه ها، سبزيجات تازه و محصولات لبني 
تدوين شده و در اولويت قرار دارد. اين قوانين بر استفاده از كودهاي 
زيستي و آلي و حشرات مفيد براي از بين بردن آفات و حشراتي 
كه به محصولات آسيب مي زند، به جاي كود و سموم شيميايي 
تاكيد دارد چون كود و سم شيميايي، ميكروارگانيسم ها و حشرات 
مفيد را از بين مي برند و اكوسيستم طبيعي را تخريب مي كنند. 
بنابراين براي حفظ منابع طبيعي آب و خاك و همچنين سلامت 
افراد چاره اي جز استفاده از مقررات بين المللي در زمينه توليد 
محصولات سالم كشاورزي نداريم. وزير جهاد كشاورزي نيز، باقي 
مانده هاي سموم در محصولات كشاورزي را يكي از دغدغه هاي 
اصلي ايــن وزارتخانه مي داند و مي گويد: گرچه ســرانه مصرف 
سموم در كشور پايين است اما بد مصرفي )مصرف بي رويه( سم 
توسط كشاورزان، نگراني هايي را در پي دارد و بايد در اين خصوص 
نظارت بيشتري اعمال كرد. حجتي بر نظام مند شدن، فروش و 
نسخه پيچي سم تاكيد كرده و مي افزايد: 6هزار فروشنده سموم 
كشاورزي در كشور وجود دارند كه در حال ساماندهي آنها هستيم. 
در صورت اجراي نظام كدكس بين المللي، محصولات كشاورزي 
تا باغ و مزرعه قابل پيگيري خواهد بود. نهاده هاي كشاورزي مانند 
سم و كود تاثير بسزايي در كيفيت و كميت محصولات كشاورز دارد 
و استاندارد و مقررات بين المللي و نظارت ها در اين زمينه ابتدا بايد 
در توليد اين نهاده ها اجرا شود. در توليد و واردات سم و كود هاي 
شيميايي گرچه قوانين نه چندان سخت داخلي اجرا مي شود اما 
مشــكل اصلي در واردات نهاده هاي تقلبي به صورت قاچاق و به 
قيمت ارزان است كه مشكلات زيادي را به وجود آورده و سلامت 

و بهداشت جامعه را تهديد مي كند. 

 ديده بان حقوق كشاورزان
بياباني، قائم مقام خانه كشــاورز، مي گويد: شوربختانه به دليل 

ســودجويي و زياده خواهي عده اي، برخي مزيت هاي كشاورزي 
و زمينه صادرات برخي محصول را از دســت داده ايم. در برخي 
موارد نيز جنگ هاي تبليغاتي باعث شده تا محصولات شاخص 
ايران در بازارهاي جهاني با استقبال زياد مانند گذشته برخوردار 
نباشد. اكنون سلامت و بهداشــت غذايي در كانون توجه جوامع 
در جهان قرار گرفته و ما هم خواه ناخواه درگير آن هستيم و بايد 
مقررات جهاني را رعايت و در دهكده جهاني هماهنگ عمل كنيم و 

ملزم به رعايت اصول و قوانين بين المللي باشيم. وي افزون بر توجه 
مسئولان به رعايت مقررات و كدكس بين المللي براي محصولات 
كشاورزي و توليدات داخل، از آنها خواست به محصولات وارداتي 
نيز توجه كنند ومی افزايد: دولت بايد در زمينه واردات محصولات 
كشاورزي نيز دقت و وسواس به خرج دهد و بر مواد و محصولاتي 
كه وارد كشور مي شود نظارت هاي جدي اعمال كند. رئيس اتحاديه 
باغداران ايران، درباره استاندارد نبودن برخي نهاده هاي كشاورزي 

توليد داخل، معتقد است: بسياري از كارخانه هاي توليد كود و سم 
از استانداردهاي لازم توليد برخوردار نيستند و محصولات شان 
زيان هاي مضاعفي به كشاورزان، مصرف كنندگان و منابع آب و 
خاك تجديدناپذير كشور وارد مي كند و اميدواريم دولت در اين 
زمينه نظارت و اقدامات جدي انجام دهد چون ما )خانه كشاورز( به 
عنوان ديده بان حقوق كشاورزان كشور با چشم و گوش باز حضور 

داريم و در مقابل آن واكنش نشان مي دهيم. 

گزارش»كسب و كار« از استانداردسازي محصولات كشاورزي

کشاورزی زیستی در ایران تعریف مشخصی ندارد

»از حرف تا عمل فاصله بســيار اســت«، اين جمله آنقدر تكرار شده كه ديگر به 
عنوان ضرب المثل كاربرد پيدا كرده است. اين به اصطلاح ضرب المثل در شرايط 
كنوني كشور و براي طرح ها و برنامه هايي كه از سوي مسئولان اعلام مي شود تا 
اجرا ، مي تواند كاربرد بهتري داشته باشد. به بيان ديگر مصداق كامل اين جمله در 

تفاوت حرف و عمل برخي دولتمردان است.
در حالي كه كشور با كاهش شديد منابع آبي روبه روست و تمامي گفته ها و طرح هايي كه به ويژه در بخش 
كشاورزي ارائه يا تدوين و تصويب مي شود گرد كم آبي و خشكسالي مي چرخد اما عملكرد برخي مسئولان 
مربوط چنين نيست و همچنان راه خود را مي روند. چنانچه در اخبار نشريات و رسانه ها شاهد گفت وگوهاي 
اين دسته از دولتمردان هستيم و كمابيش و به مصداق ضرب المثل فوق، فاصله حرف تا عمل بسيار است. 

   الگوي كشت، حلقه گمشده بخش كشاورزي
معاون امور زراعت وزارت جهاد كشــاورزي، در گفت وگو با يكي از خبرگزاري هاي كشــور، در حالي كه 
از وجود كم آبي و خشكسالي در كشور مي گويد اما در ادامه ســخنان خبر از افزايش 10درصدي كشت 
ســيب زميني مي دهد و ابراز اميدواري مي كند كه با اين روند، بازار سيب زميني امسال از رونق بيشتري 
برخوردار شود.  اين در حالي است كه كارشناسان كشاورزي، با توجه به ادامه خشكسالي ها و بحران آب، 

كشت برخي محصولات مقرون به صرفه نمي دانند. 

   توجيه اقتصادي و منابع آب، چالش آمايش سرزمين
يك كارشناس اقتصاد كشاورزي در اين زمينه مي گويد: كشــت هر محصول بر اساس منابع و اقليم هر 
منطقه بايد انتخاب شود و اين يعني آمايش ســرزمين. در بحث آمايش سرزمين، همچنين اقتصادي و 
توجيه پذير بودن كشاورزي از ديگر موارد مهم و مورد توجه است.  وي مي افزايد: بر اساس سيستم آمايش 
سرزمين، كشت يك محصول با توجه به منابع آبي و محدوديت هاي موجود شايد به صرفه نباشد اما طبق 
اقليم منطقه مي توان آن محصول را كاشت و مازاد نياز را صادر كرد سپس از درآمد صادرات آن، محصول 

استراتژيك و نياز داخل را تامين كرد. 
كشاورزي در كشور ما با داشتن مزيت هاي اقتصادي هنوز معيشتي و سنتي است و كشاورزان مانند پدران 
و نياكان شان و بر اساس عادت و نياز خود و خانواده خود كشت و كار مي كنند و دولت  راهكار عملي براي 
برون رفت از اين مشكل ارائه نمي دهد.  اين كارشناس مسئول اقتصاد كشاورزي، يادآور مي شود: انتخاب 
و ارائه الگوي كشت با توجه شــرايط آب و هوايي هر منطقه، ميزان منابع آب و همچنين صرفه اقتصادي 
آن براي كشاورز، بر عهده وزارت جهاد كشاورزي و كارشناسان موسسه تحقيقات و ترويج كشاورزي اين 

وزارتخانه است. 

   صادرات رايگان آب به همراه محصولات كشاورزي
برخي از كشــاورزان در جنوب كشــور امســال به دليل قيمت پايين هندوانه و خربزه، محصول خود را 

برداشــت نكردند و راضي شدند جاليزهاي شــان به چراگاه دام ها تبديل شــود. در زمينه سيب زميني 
هم وضعيت به همين گونه اســت. البته بهاي اين محصول در بازارهاي داخلي گرانتر از بهاي صادراتي 
 است و كشــت اين محصول آب بر تنها به سود واســطه ها و صادركنندگان و همچنين مصرف كنندگان 

خارجي است. 
 اين در حالي اســت كه خشكســالي در مناطق مركزي، جنوب و شرق كشــور به مرز بحران رسيده و 

كارشناسان و مسئولان مربوط پي در پي نسبت به حساسيت ها و كمبودها هشدار مي دهند. 
عيسي كلانتري، دبيركل خانه كشــاورز، مي گويد: صادرات محصولاتي مانند سيب زميني و هندوانه به 
هيچ وجه توجيه اقتصادي ندارد چون به همراه صادرات 400هزار تني ســيب زميني در سال 2ميليارد 
متر مكعب آب شيرين به كشورهاي ديگر ارســال مي شــود. اين صادرات افتخار ندارد.  وي مي افزايد: 
توليد محصولات كشــاورزي و الگوي كشــت بايد به گونه اي برنامه ريزي و انتخاب شود كه در صورت 
صادر كردن محصولي، آب را هــم صادر نكنيم و در قبال 100ميليون دلار درآمد ارزي ارزشــمندترين 
مايه حيات را به كشــورهاي ديگــر ندهيم.  كلانتري اظهار مي كند: براي برداشــت يك تن پســته در 
هر هكتار با درآمد ارزي حدود 10 هــزار دلار، تنها 2هزار متر مكعب آب مصرف مي شــود در حالي كه 
درآمدزايي از راه صادرات ســيب زميني به ازاي هر متر مكعب آب حدود20 سنت است. اگر مي خواهيم 
 كشاورزي مان اقتصادي شود بايد توليد محصولات آب بر مانند ســيب زميني و هندوانه محدود و حتي 

متوقف شود. 

گزارش »كسب و كار« از كاشت و صادرات محصولات آب بر

صادراتي که افتخار نمي آفریند
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كار و 
كارآفرین

سايت ايران تلنت، يكي از بزرگ ترين 
سايت هاي استخدامي و كاريابي كشور 
فهرستي را با عنوان گزارش سراسري 
حقوق و دســتمزد منتشر كرده است. 
اين گزارش در نتيجه ارزيابي دستمزد 
ماهانه 29 هزار نفر از جامعه متخصصان كشور در بهمن 92 تهيه 
شده است.  مجموعه ايران تلنت در گزارش خود خالص دريافتي 
در هر گروه شغلي را براي سه رده كارشناس، سرپرست و مدير 
ارائه كرده است. بر اســاس اين گزارش متغيرهاي مختلفي بر 
ميزان دستمزد افراد اثر مي گذارد مانند سابقه كار، رده سازماني، 
نوع شركت، سطح تحصيلات، نوع دانشگاه و جنسيت. براي مثال 
در سال 92، يك مدير مالي در تهران با سابقه كاري بين 7 تا 15 
سال، ماهانه به طور متوسط 30 ميليون ريال دريافتي داشته كه 
اين مبلغ در موارد مختلف بين 15 ميليون تا 53 ميليون ريال 
متغير بوده است. همچنين خانم ها در سمت هاي مشابه با آقايان، 

به طور ميانگين 23درصد حقوق كمتري دريافت كرده اند. 
 به گزارش ايســنا، افزايش دريافتي در مــدارك تحصيلي به 
گونه اي بوده است كه فوق ليسانس نسبت به ليسانس17درصد 
و فارغ التحصيلان دانشگاه هاي دولتي نسبت به آزاد نيز 17درصد 

دريافتي بيشتري داشته اند. 

به نفع كارگر و كارفرماست
 به گفته مهرداد پيدايي، استاد دانشگاه و متخصص منابع انساني 
انتشار چنين گزارش هايي در كشورهاي مختلف دنيا رايج است. 
وي در گفت وگو با »كسب و كار« مي گويد: در سايت استاندارد 
مشاغل آمريكا، حقوق، دستمزد و ميزان دريافتي تمام مشاغل 
در مناطق مختلف آن كشور مشخص شــده است. اين استاد 
دانشگاه مي افزايد: به اين ترتيب كارفرما مي تواند ارزيابي كند 
براي استخدام يك نيروي انساني با ويژگي هاي حرفه اي مشخص 
بايد چقدر هزينه كند. نيروي كار نيز مي داند چه ميزان دريافتي 

حق اوست .

مساله مهم؛ شفافيت
پيدايي ادامه مي دهد: در ايران، اقدام سايت ايران تلنت يكي از 
نخستين گام هايي اســت كه در اين زمينه برداشته مي شود و 
مي تواند تاثيرات مثبتي بر بازار كار كشــور داشته باشد اما اين 

گزارش خالي از اشكال نيست. 
وي بيان مي كند: شفافيت گزارش سايت ايران تلنت تا حدودي 

قابل ترديد اســت چرا كه ميزان دريافتي با ميزان دســتمزد 
متفاوت است. دســتمزد حداقل حقوق افراد به همراه مزايايي 
را شامل مي شــود كه در ليســت بيمه قرار دارند. اما در ميزان 
دريافتي افراد مواردي مانند پاداش هاي ماهيانه و آخر سال، حق 
سفر و ماموريت، مزاياي غيرنقدي و انواع كارانه ها و حق عمل ها 
نيز به حساب مي آيداما بسياري از شاغلان حاضر به اعلام كل 
مبلغ دريافتي خود نيستند. پيدايي مي گويد: از سوي ديگر بايد 
در كنار ارائه ميزان دستمزد، ميزان كارايي و بهره وري نيروهاي 

انساني نيز ذكر شود. 

مهارت مهم است؛ نه دانشگاه  
وي ادامه مي دهد: بعيد به نظر مي رســد كه نوع دانشگاه محل 
تحصيل افراد به صورت فراگير بر دســتمزد آنهــا اثر بگذارد در 
شركت هاي دولتي وجود چنين مساله اي غيرقانوني است. ممكن 
است در موارد استثنايي در بعضي شركت هاي خصوصي چنين 
موضوعي صحت داشته باشد، اما در بيشتر شركت هاي خصوصي 
اهميت مهارت افراد بسيار بيشتر از مدرك تحصيلي و دانشگاه 
آنهاست. پيدايي مي افزايد: در شركت ملي نفت ايران قانوني وجود 
دارد كه به نخبگان حقوق بيشتري پرداخت مي شود اما مديران 
شركت به اين نتيجه رسيده اند كه افراد نخبه لزوما مهارت كافي 
ندارند. وي مي گويد: زنان و مردان در قبال ساعت هاي كار يكسان 
معمولا حقوق مشابهي دريافت مي كنند. اما ساعات اضافه كاري 
خانم ها معمولا از آقايان كمتر است به همين دليل ممكن است در 

نهايت ميزان دريافتي آنها كمتر باشد. 

 قابليت هاي فردي مهم تر از سنوات
اين متخصص منابع انساني بيان مي كند: در مذاكره كارفرمايان 
شركت هاي خصوصي و افراد جوياي كار براي تعيين دستمزد، 
متغييرهاي مختلفي اثرگذار اســت. بعضي از اين متغيرها به 
شــرايط و ماهيت شــغل بازمي گردد. مانند ميزان سختي و 
پيچيدگي كار،  و مهارت هايي كه نياز دارد. پيدايي ادامه مي دهد: 
گروهي ديگر از متغيرها به شرايط و ويژگي هاي فرد جوياي كار 
مربوط مي شود مانند تجربه و سابقه كار، دوره هاي آموزشي كه 

طي كرده است و توانمندي ها و قابليت هاي فردي.
 وي مي گويد: مواردي مانند سطح تحصيلات و سنوات خدمت 
در تعيين دستمزد مهم هستند اما شايستگي ها و توانمندي هاي 
عملي فرد اهميت بيشتري دارند. متاسفانه در ايران به اين مورد 

كمتر توجه مي شود. 

چه متغيرهايي بر تعيين دستمزد افراد در ايران اثرگذار هستند؟

دستمزد فارغ التحصيلان دانشگاه هاي دولتي؛ بيشتر از آزاد

12 ميليــون معلول در كشــور زندگي 
مي كنند و آمار بالاي تصادفات رانندگي، 
حوادث ناشي از كار و بيماري هايي مانند 
ديابت در كشــور باعث مي شود مدام بر 
تعداد اين افراد افزوده شــود. در چنين 
شرايطي آمارها مي گويند نرخ بيكاري در ميان جامعه معلول كشور 
بيش از 63 درصد است. از سوي ديگر آنها در زمينه هاي مختلف از 
جمله مسكن مناسب و مسائل درماني و توانبخشي نيز با مشكلاتي 
مواجه هستند. حالا وزارت تعاون، كار و رفاه اجتماعي لايحه اي را 
تنظيم كرده كه قرار اســت نگاه جامعي به حقوق معلولان داشته 
باشد. به گفته مقام نخست وزارت كار، بررسي و تصويب اين لايحه در 
كميسيون اجتماعي دولت در حال انجام است و به زودي به صحن 

علني مجلس مي رود. 
به گزارش »كسب و كار«، علي ربيعي لايحه حقوق شهروندي افراد 
داراي معلوليت را جامع و كامل دانست و تاكيد كرد كه در تدوين 
اين لايحه از نظرات تشــكل هاي مردم نهاد و معلولان صاحب نظر 

استفاده شده است. 

توجه ويژه به اشتغال 
به گفته وي توجه به تامين اجتماعي معلولان، ايجاد ظرفيت براي 
اشتغال اين افراد و تعيين تسهيلات و معافيت ها براي كارفرماياني 
كه معلولان را استخدام مي كنند، از جمله مهم ترين ويژگي هاي 
لايحه اي است كه وزارت تعاون آن را تدوين كرده است. در لايحه اي 
كه به زودي به مجلس ارسال مي شــود، پيش بيني  شده سازمان 
بهزيســتي زمينه هاي اشــتغال معلولان را فراهم كند و صندوق 
كارآفريني براي معلولان ايجاد شود، همچنين سازمان بهزيستي 
موظف اســت وســايل، تجهيزات و فناوري هاي كمك زيســتي 
تسهيل كننده را با رعايت اســتانداردهاي لازم در اختيار معلولان 

قرار دهد. 
بر اساس اين لايحه، معلولان مي توانند در سطوح مختلف  تحصيلي 
از آموزش رايگان بهره مند شوند، همچنين اشخاصي كه براي توسعه 
و احداث مراكز توانبخشي، نگهداري هاي مراقبتي،  حرفه آموزي و 
آموزش براي معلولان فعاليت هايي را انجام مي دهند از معافيت هاي 

مالياتي قانوني بهره مند مي شوند. 

ساختمان ها مناسب سازي مي شوند
لايحه حقوق شــهروندي افراد داراي معلوليــت، به بحث تامين 
مســكن آنها نيز توجه دارد. وزيــر تعاون در اين مــورد گفت: در 
شهرك سازي هاي انجام شــده در سال هاي گذشــته به  ويژه در 
پروژه هاي مسكن مهر، استاندارد زندگي براي معلولان رعايت نشده 
است. در شهرك سازي ها، انبوه سازي ها و ساخت مراكز تفريحي و 

تجاري بايد شرايط بهتري براي حركت بهتر معلولان محيا شود. 

معلولان را به خانه ببريم
به اعتقاد ربيعي يكي از موانع تحقق كامل حقوق معلولان، كمبود 
نظارت بر اجراي قوانين مربوطه اســت؛ بر همين اساس در لايحه 
جديد دولت تشكيل شورايعالي امور شــهروندان داراي معلوليت 

پيش بيني شده اســت و از جمله كاركردهاي اين شورا انجام امور 
نظارتي است. 

وزير تعاون پس از بيان جزئيات لايحه حقوق شهروندي افراد داراي 
معلوليت گفت: با تصويب اين لايحه بايد زندگي معلولان را بهبود 
بخشيم و شرايطي را فراهم كنيم كه با بردن فعاليت هاي مربوط به 
بهزيستي به خانه ها، معلولان در خانه هاي خود تحت حمايت بيشتر 
بهزيستي قرار بگيرند تا زندگي در كنار خانواده را تجربه كنند. به 
اعتقاد ما اين روش بسيار بهتر از اين است كه آنها در مراكز بهزيستي 

نگهداري شوند. 

مناسب سازي مراكز فني و حرفه اي 
محمد كاري، مديرعامل انجمن نداي معلولان از جمله افرادي است 
كه در تدوين اين لايحه با وزارت تعاون همكاري كرده اســت. وي 

به »كســب و كار« گفت: قانون پيشين حمايت از حقوق معلولان 
16 ماده داشــت. طي جلســات متعددي كه با حضور مسئولان 
دولتي و نمايندگان تشكل ها و انجمن هاي غيردولتي تشكيل شد، 
لايحه اي با بيش از 30 ماده شكل گرفت. كاري، درباره جزئيات اين 
لايحه در زمينه توانمندسازي و اشــتغال معلولان گفت: تعدادي 
از شــهروندان معلول نياز به مهارت آموزي دارند اما بســياري از 
مراكز و كارگاه هاي آموزش مهارت، شرايط و تجهيزات لازم براي 
بهره مندي اين افــراد را ندارند؛ براي مثال فاقد آسانســور يا رمپ 
براي تردد معلولان هستند. مقرر شده اســت در مرحله نخست 
سازمان آموزش فني و حرفه اي، مراكز و كارگاه هاي موجود را براي 
استفاده معلولان مناسب سازي كند. وي افزود: در مرحله دوم نيز 
اين سازمان مراكز جديد و مناسبي را براي بهره مندي معلولان از 
آموزش هاي مهارتي تاسيس مي كند. به اين ترتيب اين افراد نيز 

 مي توانند در كنار شهروندان ديگر از آموزش هاي فني و حرفه اي 
استفاده كنند. 

برنامه اي براي فارغ التحصيلان معلول
اين فعال حقوق معلولان با اشاره به تحصيل حدود 26 هزار دانشجوي 
معلول در كشــور گفت: اين افراد پس از فارغ التحصيلي با مشكل 
اشتغال مواجه هستند. در لايحه جديد پيش بيني شده است سهم 
معلولان از استخدام دســتگاه هاي دولتي از 3 درصد به 5 درصد 
افزايش يابد. كاري ادامه داد: به دليل نبود  ســاز و كارهاي اجرايي 
و نظارتي مناســب، قانون اختصاص 3 درصد از اســتخدام هاي 
 دولتي به معلولان در عمــل موفق نبود امــا در لايحه جديد اين  

ســاز و كارهــا پيش بيني شــده  اســت. دســتگاه هاي دولتي 
موظف هســتند ســهم معلولان را به خود آنها اختصاص دهند 

 و تا زمان پر شــدن تمام اين ســهميه از معلــولان، آن را خالي 
نگهدارند. 

 
بهزيستي كارگاه هاي حمايتي مي سازد

مديرعامل انجمن نداي معلولان بيان كرد: گروهي از معلولان مانند 
افرادي كه داراي چند معلوليت هستند يا افراد كم توان ذهني براي 
اشتغال نياز به كارگاه هاي حمايتي دارند. در لايحه، وزارت تعاون، 
سازمان بهزيستي موظف شده اين كارگاه  را ايجاد كند و محصولات 
توليدي را به نحوي به فروش برساند. وي افزود: تشكل هاي غيردولتي 
فعال در حوزه معلولان در حال برقراري ارتباط با نمايندگان مجلس 
هســتند تا نظر آنها را براي تصويب لايحه دولت جلب كنند. ما به 
تبديل اين لايحه به قانون خوشبين هستيم و اميدواريم با اجراي آن 

مشكلات معلولان در بخش هاي مختلف كاهش يابد. 

»كسب و كار« گزارش مي دهد

مناسب سازي مراكز آموزش فني و حرفه اي
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گردشگری

براي اينکه طبيعت گرد حرفه اي شويد بايد بدانيد طبيعت 
گردي با پيک نيک فرق دارد و سپس يک مکان مناسب که 
پيشنهاد ما اليمستان است را براي طبيعت گردي انتخاب 
کنيد و با يک تور علمي يا تجاري به انتخاب خودتان و از 
همه مهم تر با وسايل استاندارد طبيعت گردي؛ شال و کلاه 

کنيد تا تفريح يک روزه خوبي داشته باشيد.
هيچ وقت براي اينکه تصميم بگيريد يک طبيعت گرد حرفه اي شويد دير نيست. نه 
به سن بستگي دارد و نه به جنسيت. فقط کافي است همت کنيد و تصميم بگيريد. 
براي شروع هم بد نيست که مسير ساده باشد. تا هم شما خسته نشويد و هم اينکه 
به تجهيزات گران قيمت نياز نداشته باشيد. به قول معروف آهسته و پيوسته رفتن 
بهترين راه براي رسيدن به هدف هاي بلندمدت است. پيشنهاد »کسب وکار« براي 
شروع يک طبيعت گردي که باب طبع همگان باشــد طبيعت گردي اليمستان؛ 
روستايي توريستي از توابع بخش مرکزي شهرستان آمل در استان مازندران است، 
روستايي که به »طلاي سبز ايران« مشهور و داراي مه غليظ و جنگل هاي سرسبز و 
انبوه است. طبيعت بکر و زيبايي جنگل ها و مراتع و سر سبزي آن وصف نشدني است، 
ارتفاع زياد جنگل از سطح دريا، پايين بودن دما در فصل گرما و وجود چشمه سارهاي 
فراوان و پوشش جنگلي متنوع و دشت ها و آب زلال و اسب هاي زيبا از شاخصه هاي 
اين جنگل است. از همه اينها گذشته قله اليمستان که به قله امامزاده قاسم معروف 
است هم يکي ديگر از جاذبه هاي اين روستاست که در زمستان و بهار کوهنوردان 
زيادي را به خود جذب مي کند. از همه جالب تر منطقه نقش پاي رســتم است که 
تعجب همه کوهنوردان را بر مي انگيزد. نرسيده به قله جاي دو شهاب سنگ بزرگ 
ديده مي شود که حفره هايي به عمق 10 متر ايجاد کرده اند. بوميان منطقه افسانه اي 
زيبا براي اين چاله ها دارند. آنها معتقدند اين گودال ها جاي زانوهاي رستم است که 
در اين منطقه زانو زده و از آب دريا نوشيده است. دورنماي بي نظير قله دماوند، مناظر 
زيباي جنگلي با پوشش دشت هاي پر گل، منطقه را به مکاني مجذوب کننده تبديل 
کرده است. در کل اين جنگل منطقه اي است که با هواي خنک و مه آلود خود بهترين 
محل براي پياده روي و لذت بردن از جاذبه هاي زيبايش است و دورنماي زيباي قله 
دماوند هم به زيبايي هاي اليمستان افزوده. حالا اگر بار اولتان است که مي خواهيد 
دست به طبيعت گردي بزنيد اين گزارش را تا انتها بخوانيد که با اطلاعات محمود 
بهادري، عضو انجمــن کوهنوردان ايران و برنامه ريــز و اجرا کننده تورهاي علمي 

گردآوري شده است. 

براي گام اول بايد بدانيد طبيعت پيمايي با پيک نيک تفاوت دارد. شما بايد به اين 
نتيجه برسيد که براي طبيعت پيمايي و براي اينکه يک مسير را طي کنيد شال و کلاه 
کرده ايد وگرنه همين پارك چيتگر خودمان مي تواند بهترين گزينه براي تفريح شما 
باشد. بعد از اينکه اين تفاوت را براي طبيعت پيمايي خود قائل شديد حالا نوبت اين 
است که طبيعت گردان هايي را پيدا کنيد که بتوانند به بهترين شکل، سرويس دهي 
اين طبيعت پيمايي را به شما بدهند. در اين سال ها افراد زيادي هستند که چه با مجوز 
چه بدون مجوز فراخوان هايي را براي طبيعت گردي از طريق تبليغات مختلف شهري 
اعلام مي کنند و شما در وهله اول به دنبال چند پاسخ براي سوالات خود باشيد. ابتدا 
ببينيد آيا توري که انتخاب مي کنيد مجوز دارد؟ در طبيعت گردي حرفه اي است و 
اصول فني و محيط باني را مي داند؟ از کارشناس حرفه اي استفاده مي کند؟ راهنما و 
سرپرست خوبي دارد؟ دقت کنيد اين نکته بسيار مهم است با کساني برويد که بدانند 
چطور رفتار کنند که نه به افراد و نه به طبيعت آســيب زده شود. به شما قرار است 

خوش بگذرد پس به نکات گفته شده حتما توجه کنيد. 

   قيمت تورهاي طبيعت گردي
معمولا تورهايي که اين نوع طبيعت گردي ها را برگزار مي کنند، تورهاي آموزش 
علمي يا تورهاي تجاري هستند که قيمت تورهاي آموزش علمي ارزان تر از تورهاي 
تجاري است و براي تور اليمستان بين 40 تا 80 هزار تومان بسته به اينکه قرار است 
چه خدماتي ارائه بدهند مثلا بيمه مي کنند يا خير و از چه تيپ کارشناس، متخصص 
جنگل و راهنما استفاده مي کنند متغير هستند. اما تورهاي تجاري قيمت بالاتري 
دارند و باز هم بسته به پکيجي که ارائه مي دهند از 60 تا 200 هزار تومان قيمت ها 
تغيير پيدا مي کند. با يک حساب سرانگشتي مي بينيد که اگر بخواهيد در همين تهران 
خودمان يک صبح تا بعد از ظهر بچرخيد بيشتر از اينها بايد خرج کنيد با اين تفاوت 
که شما وقتي به جايي مانند اليمستان مي رويد از آب و هواي بکر و دست نخورده بهره 

مند مي شويد اما در تهران... 

   كمترين اثر را از خودتان به جا بگذاريد
گام دوم اين است که وقتي مي خواهيد به چنين تورهاي طبيعت گردي برويد بايد 
قيد آتش روشن کردن را بزنيد و از ريختن زباله نه تنها بپرهيزيد و چه بهتر اگر بر سر 

راهتان زباله اي هم مي بينيد آنها را جمع آوري کنيد. اگر اين کارها را نکنيد دور 
نيست زماني که اهالي چنين روستاهايي مانع ورود گردشگران شوند و 

حتي تا جايي پيش بروند که با سازمان محيط زيست هماهنگ کنند و از ورود شما 
به چنين فضاهايي خودداري کنند. بايد تمام تلاش خود را بکنيد که کمترين اثر از 
خودتان را در طبيعت به جا بگذاريد. هرچه باشد مکان هايي مانند اليمستان يک 
مکان تاريخي و ارزشمند است که از گذشتگان براي ما باقي مانده و نبايد آن را از بين 

ببريم و کم از تخت جمشيد و شهر سوخته ندارند. 

   وسايل مورد نياز براي يك طبيعت پيمايي دلچسب
گام سوم تجهيزاتي اســت که بايد با خود به همراه داشته باشيد تا در طول مسير 
دچار مشکلات مختلف نشويد. براي کساني که براي نخستين بار مي خواهند چنين 
سفرهاي گردشي داشته باشند توصيه مي شود که حتما از وسايل استاندارد استفاده 
کنند در غير اين صورت چون ممکن است در طول سفر استاندارد نبودن تجهيزاتشان 
موجب آزار آنها شود. بهترين جا براي خريد و تهيه وسايل اينچنيني ميدان منيره 
است که از ابتدايي ترين تا حرفه اي ترين وسايل ورزشي را در آنجا مي توانيد پيدا کنيد. 
كفش: مهم ترين وسيله اي که در طبيعت گردي بايد به آن توجه کنيد، کفش است. 
براي جايي مانند اليمستان بهترين کفش نوع ساق دار آن است که در اکثر مکان هاي 
طبيعت گردي مي توانيد از آن استفاده کنيد. از اين نوع کفش ها هم خارجي اش در 
بازار زياد اســت و هم ايراني. قبل از خريد به زيره آن توجه کنيد که کيفيت لازم را 
داشته باشد. اين نوع کفش ها براي کوهپيمايي است نه کوهنوردي و بين 200 هزار 

تا يک ميليون تومان است. 
عينك آفتابي: وسيله بعدي که اهميت زيادي دارد عينک آفتابي است. عينکي 
که داراي UV400 باشد. متاسفانه قيمت عينک خوب و استاندارد بسيار بالاست 
اما به هر حال وسيله اي است که شما اگر بخواهيد از خانه هم بيرون بيايد بايد از آن 
استفاده کنيد براي همين يک بار هزينه مي کنيد و براي چنين فضاهايي هم مي توانيد 
از آن استفاده کنيد و نياز نيست عينک آنچنان حرفه اي باشد چون نور زيادي مانند 
فضاهايي که برف در سطح زمين نشسته است ندارد. ضد آفتاب متناسب پوستتان 

هم فراموش نشود. 
كوله پشتي: کوله ابزار ديگري است که قرار است آنچه با خود به همراه آورده ايد را 
در آن بگذاريد. اول اينکه سعي کنيد سبک بار باشيد و اگر ديديد که احتياج به بار 
و بنديل زياد داريد از کوله اي استفاده کنيد که کمترين فشار را روي شانه و ستون 
فقراتتان وارد کند. البته کوله هايي که براي طبيعت گردي و کوهپيمايي 
ساخته شده اند کمي گران هستند و از 400 هزارتومان 

شروع مي شوند؛ اما چون از يک جاي سبک شروع کرده ايد از همين کيف هاي لپ تاپ 
هم مي توانيد استفاده کنيد ولي اگر مي خواهيد به طور مستمر در کار طبيعت گردي 
باشيد کوله مناسب و استاندارد را به شما توصيه مي کنيم چون اگر اين کار را نکنيد 

مجبور هستيد بيشتر از هزينه کوله خرج شانه و ستون فقراتتان کنيد. 
باتون: چوب دستي يا باتون هم از آن دسته از وســايلي است که در اين طبيعت 
گردي ها به عنوان پاي ســوم و چهارم مي تواند به کمک تان بيايد و طول مسير را 
بدون اينکه کمتر خسته شويد طي و تعادل تان را حفظ کنيد. علاوه بر اينکه چوب 
دستي در بالا و پايين رفتن شما بسيار کمک حال است فشار به ستون فقرات تان را 
کاهش مي دهد. بهتر است هر دو چوب دستي را با خود به همراه داشته باشيد تا بهتر 
بتوانيد قدم  برداريد. باتون خوب ايراني حدودا 100 هزارتومان است و خارجي آن 
بالاي 200هزار تومان. البته چوب دستي هاي چيني هم هستند که با 50 هزارتومان 

مي توانيد آنها را تهيه کنيد. 
پانچو: هرگز چتر به همراه خود نبريد؛ چون کاملا دســت و پا گير است و معمولا 
در زمان بارش باران يک دست شما را اسير خودش مي کند و از طرف ديگر دائم به 
شاخ و برگ ها مي خورد. براي همين به سادگي نمي توانيد راه برويد. از طرف ديگر 
باريدن باران در جنگل مانند شهر نيست و هر بار مي تواند به شکل عمودي و افقي 
ببارد و سرتا پايتان را خيس کند. توصيه ما تهيه يک پانچويي است که وقتي آن را 
به تن مي کنيد هم از خود و هم از کوله تان در برابر خيس شدن محافظت مي کند. 
 اين پانچوها بسته به ايراني و خارجي بودنشان از 40 هزار تومان تا 200هزار تومان

 قيمت دارند. 
وسايل ديگر: سعي کنيد در طول مسير با خود اين وسايلي که در ادامه مي آيد را به همراه 
داشته باشيد: کيسه براي پسماند، کيف کمک هاي اوليه، طناب و تجهيزات فني متناسب 
با مســير، جي پي اس، قابلمه و کتري، بطري آب، قاشق، ليوان، چاقو، ظرف شخصي، 

زيرانداز، پوشاك لايه اول، پوشــاك لايه دوم يا مياني )پلار(، پوشاك لايه 
سوم يا بيروني )بادگير، ضد باد و آب( جوراب، )جوراب اضافه داشته 

باشيد( دستکش، روکش دستکش )دولايه(. در اين صورت 
است که مي توانيد يک ســفر طبيعت پيمايي 

دلچســب يک روزه به اليمستان و بعد 
از آن ساير مکان هاي طبيعت 

گردي داشته باشيد. 

آنچه بايد بدانيد، آنچه بايد داشته باشيد

بيا بريم به كوه و جنگل

6 جاذبه طبيعت گردي ايران    

1 سوباتان
 

دهکده سوباتان در ارتفاعات تالش قرار دارد ولي عموما گردشگران از ضلع 
جنوب غربي ارتفاعــات و از درياچه نئور راهپيمايي به ســمت اين دهکده 
بي نظير را آغاز مي کنند. بهترين زمان براي سفر به سوباتان، تابستان است که گل هاي تازه شکفته 

و عطرآگين زيبايي بهشتي اين منطقه را بي مثال مي کنند. 

  6 كوير لوت و كلوت ها
تنوع و بزرگي بعضي از عوارض آن در دنيا منحصر به فرد است و بلندترين 
هرم هاي شني و عميق ترين حفره هاي شني دنيا در کوير لوت قرار دارد. 
گرم ترين نقطه روي کره زمين نيز در کوير لــوت قرار دارد. در کوير لوت 
عوارض طبيعي به نام کلوت ناشي از فرســايش کوه ها و تپه هاي رسي و 
رسوبي توسط باد ايجاد شده است که اشــکال خيالي و مافوق زميني به 

خود گرفته اند. 

   
4 چابهار

چابهار، تنها بندر اقيانوسي ايران، در انتهای جنوب شرقي ايران و در مجاورت 
اقيانوس هند قرار دارد.

 اين بندر در تمام فصول سال هواي معتدلي دارد. از زيبايي هاي چابهار مي توان 
جنگل حرا، سواحل سنگي، انجير معابد وکوه هاي مريخي را نام برد. 

  5 اورامان
اورامان نام ناحيه کوهستاني در مرز ايران و عراق در استان کردستان است. 
دره هاي زيبا با رودخانه هاي پرآب و مناظر بديــع به همراه معماري جالب 
طبقاتي روستاهاي اورامان از ديدني هاي جالب اين منطقه است. زبان کهن 
اوراماني همان زبان اوستاست. نان محلي خاص اين منطقه بسيار معروف و 

خوش خوراك است. 

2 باداب سورت
   

چشمه هاي باداب سورت در کنار کوه دماوند و سرو ابرکوه جزو سه اثر طبيعي 
ملي ايران است. 

چشمه هاي باداب سورت بعد از پامو کاله در ترکيه دومين چشمه آب شور 
جهان با ساختار جالب و رنگين است. چشــمه هاي باداب سورت در بخش 

چهاردانگه ساري در مازندران قرار دارد. 

3 جواهردشت  
منطقه ييلاقي جواهردشت با موقعيت خاص در جوار قله سماموس، نزديکي 
به کلاچاي و همجواري به درياي خزر مناظر بسيار زيبايي از بازي کوه، ابر 
و جنگل را به نمايش مي گــذارد. هواي پاك، مناظر بکر و پيــاده روي در کوهپايه هاي زيباي 

سماموس بسيار خاطره انگيز است. 

اگر بخواهید برای تفریح ،فرار از روزمرگی وگرمای طاقت فرسای تابستان به نقطه ای پناه ببرید که هم آرامش و هم لذتی دلچسب را تجربه کنید پیشنهاد ما به شما طبیعت گردی و استفاده از جاذبه های طبیعی و بکر ایران است که در این 
مجموعه 6 منطقه از بهترین جاذبه های طبیعت گردی را به شما معرفی می کنیم.
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تبليغات 
خلاق

روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

پیگیري روياها با وسواس فكري عملي يك 
اختلال نیست  و شــما بايد بدانید بهترين 
كارآفرينان معتاد موفقیت هستند. در اين 
نوشتار توصیه هايي از يك كارآفرين موفق 
را مي خوانیم كه از اعتیاد به مواد مخدر به 
اعتیاد به موفقیت روي آورده اســت. با ما 

همراه باشید. 
آدم ها به من برچسب وسواسي، كارآفرينان 
معتاد موفقیت، معتاد بــه كار، عقده اي و 
نامتعادل زده انــد و مي گويند كار كردن با 
من غیرممكن اســت. آنها به من مي گويند 
به طور نامعقولي پرتوقع هستم و از خودم 
و ديگران انتظارات غیرواقع گرايانه دارم. 
بــراي »درمان« اين مشــكل راه حل هاي 
مختلفي به من پیشنهاد داده اند. پزشكان 
 ADHD ،)بیش فعالي( ADD به من برچسب
 OCD ،)اختلال كم توجهــي – بیش فعالي(
)اختلال وســواس فكري عملي( و خیلي 
چیزهاي ديگر مي زنند. دوستان و خانواده ام 
از من مي خواهند بي خیال شوم، آرام بگیرم، 

كوتاه بیايم و سخت نگیرم. 
اما من فهمیدم مشكل از من نیست، بلكه 
از آنهاســت. آنچه در حــال نابود كردن 
مردم آمريكاست، اختلال متوسط گرايي با 

وسواس فكري عملي است. 
حتي اگر من ADD يا ADHD داشته باشم، 
اين نه يك »بیماري« غیرعادي اســت، نه 
چیزي است كه نیازمند درمان باشد. همه 
ما مثل بچه ها عقده اي هستیم. فقط زماني 
كه جامعه به ما مي آمــوزد كوتاه بیايیم، از 
چیزهايي كه به شــدت به آنها علاقه داريم 

دست مي كشــیم. موفقیت من زماني آغاز 
شد كه به خودم اجازه دادم كاملا به عقده ام 
مسلط شــوم و آن را در مسیري خوب به 
كار بگیرم. زماني كه مــردي جوان بودم 
بي توجهي به عقده ام تقريبا من را كشت، 
چون روياهاي ابرموفق بــودن را با عادت 
مصرف روزانه مواد مخــدر معاوضه كردم. 
من يك ماه را در مركز درمان اعتیاد سپري 
كردم. وقتي در حال ترك آنجا بودم مشاور 
به من گفت »تو شخصیتي معتاد داري. تو 
بیماري اي داري كــه هرگز نمي تواني از آن 
بهبود بیابي. تو هیچ كنترلي روي بیماري 
يا زندگي ات نــداري و احتمال اينكه ديگر 
هرگز مواد مخدر استفاده نكني تقريبا صفر 
است.«هرچند مركز درمان اعتیاد فرصتي 
به من داد تا مواد مخدر را كنار بگذارم اما من 
را كاملا بازپروري نكرد يا در درجه اول دلايل 
گرايش من را به مصرف مواد مخدر شناسايي 

نكرد. من هنگام ترك آنجا سســت و 
شكننده بودم، درست مانند روزي كه 
واردش شدم. از آن جا كه ديگر تحت 

تاثیر مواد مخدر نبودم، ترديدم 
نسبت به زندگي و توانايي هايم 
بیشتر شده  بود اما متوجه شدم 
بي توجهي به عقده ام باعث به 
وجود آمدن اين مشكل شده 
و مواد مخدر روشي براي فرار 

از آن بوده است. 
همان موقع بود كه به خودم قول 
دادم از »شــخصیت معتادم« در 

جهت موفقیت استفاده كنم و در زمره 

كارآفرينان معتاد موفقیت باشم. اكنون بعد 
از ۳۰ سال  كه ۵ شركت و صدها میلیون دلار 
پول به دست آورده ام، مي توانم قسم بخورم كه 
شما بايد عقده هاي تان را با آغوش باز بپذيريد 

تا كار آفريني فوق العاده باشید. 
در ادامه ۲ توصیه به شما مي كنم كه همین 

امروز به كار بگیريد.

۱. ديگران را مقصر ندانید
در اواخر دهه ۱۹۹۰، خیلي رايج بود كه علت 
مشكلات را كشف كنند. صنعتي عظیم حول 
اين ايده رشــد كرده بود كه والدين شما يا 
خیلي كم به شــما توجه كرده اند يا خیلي 
زياد. تمام تمركز روي خانواده به اصطلاح 
»ناكارآمد« و جســتجوي همیشگي براي 
يافتن »كودك درون« معطوف شد. آدم ها 
مدام درباره اين صحبت مي كردند كه چقدر 
خسته و شكسته هســتند و والدين شان 

چگونه آنها را نابود كرده اند. 
همه چیز برچسب اعتیاد و بیماري مي خورد: 
كار، رابطه جنسي، عشق، حیوان خانگي، 
مواد مخدر- حتي »اعتیاد به معتادان« 
نیز وجود داشــت. چون من همیشه 
به بهبود و ارتقاي خودم علاقه مند 
بودم، براي مدتي به سوي جلسات 
گروهي رفتم و به دنبال مشاوراني 
بودم كه بتوانند به من كمك كنند 
ريشه اصلي »مشكلاتم« را پیدا كنم. 
اين صنعــت، بدون در نظــر گرفتن 
برچســبي كه خورده ايد، به شــما 
مي آموزد كه ناتوان هستید و سرنوشت تان 

 اين اســت و بايد بــا آن كنــار بیايید. اين
 يك افسانه اســت. مقصر دانستن والدين و 
عوامل بیروني كه خارج از »كنترل« شما هستند 
و تمركز روي خسته و شكسته بودن تان هرگز 
زندگي تان را بهبود نخواهد بخشید. ديگر دنبال 
مقصر نباشید و براي زندگي بهانه تراشي نكنید. 

۲. شما كنترل داريد
وقتي من ايجاد تحول در زندگي ام را شروع 
كردم، انگار تمام دنیا به من مي گفت تو ناتوان 
هستي چون يك معتاد  هستي. آدم ها به من 
مي گفتند ذات عقده اي من بخشي از ژنتیك 
من است. اگر بخشي از دي ان اي من است، 
پس من چه مي توانم بكنم؟ خوشــبختانه 
اين تصور اشتباه اســت. همه مي توانند 

زندگي شان را كنترل كنند. 
دوست من مي گويد كارآفرين ها اينگونه به 
دنیا مي آيند و ساخته نمي شوند. انگار براي 
اينكه يك كارآفرين فوق العاده باشید، بايد 
دي ان اي آن را داشته باشید. من با اين ايده 
كاملا مخالفم. براي اينكــه يك كارآفرين 
فوق العاده باشید بايد به خودتان اجازه بدهید 
در زندگي درگیر چیزهاي درســت شويد. 
تمام كارآفرينان فوق العاده، معتاد هستند  
و اين اصلا بد نیســت. آدم ها وقتي امید و 
آرزوي شان را براي ابرموفق بودن از دست 
مي دهند به اعتیادهاي مخرب روي مي آورند. 
من به شــما توصیــه مي كنــم در گروه 

كارآفرينان معتاد موفقیت جاي بگیريد. 
entrepreneur :منبع

ترجمه: بازده 

چرا بهترين كارآفرينان معتاد موفقیت هستند؟

جوينت ونچر چيست؟
»جوينت ونچــر« يك اصطــلاح دقيق حقوقي 
نيست و تقريبا در هيچ يك از نظام هاي حقوقي 
تعريف نشده است؛ با اين حال، از پركاربردترين 
اصطلاحات در حقوق تجارت بين الملل است كه 
امروزه تقريبا در تمام زبان هاي دنيا وارد شده و با 
معاني متنوع و مختلف مورد استفاده قرار مي گيرد. 
برخلاف تصور رايج، اصطلاح »جوينت ونچر« از 
حقوق انگلستان ريشــه نگرفته و ابتدا در حقوق 
اسكاتلند به كار گرفته شــده است. اين اصطلاح 
از ســال 1980 به بعد در آراي دادگاه هاي آمريكا 
مورد اســتفاده قرار گرفت. امروزه در آمريكا لغت 
 )Enterprise( معادل لغت موسسه Venture

با تاكيد بيشتر بر مفهوم ريسك به كار مي رود. 
 »ژان شــاپيرا« يكــي از حقوقدانــان فرانســوي 
»جوينــت ونچــر« را اينگونه تعريــف مي كند: 
»يك چارچوب حقوقي همكاري اســت كه در آن 
خطرات احتمالي و مديريت ميان طرفين تقســيم 
مي شــود.« اين همكاري ممكن اســت شكل يك 
 شركت واقعي را داشته باشد، مثل موافقتنامه هاي 
»گتي سونوتراك« درسال 1968 يا به صورت قرارداد 
بدون ايجاد شخص حقوقي باشد، مثل موافقتنامه 
»بتليم استيلامكو« درسال 1960 يا بالاخره شركت 
به ضميمــه قرارداد كار و ســرويس باشــد، مانند 

موافقتنامه هاي 1966 ميان ايران و فرانسه. 
حقوقدانانــي از كشــور اندونــزي بــا مطالعه 
و تحقيــق حقــوق مدنــي و تجــاري كشــور 
خود، در مقالــه اي در تعريــف »جوينت ونچر« 
مي نويســند: »در لغت، joint به معني جمعي و 
 venture به معني جــرات و معامله خطرآميز 

تعريف شده است. 
»Joint Venture« اصطلاحا به معني تجارت 
جمعي يا به معاملات گروهي مــدت دار اطلاق 
مي شود. به سازمان مذكور، سرمايه گذاري مشترك 
نيز مي گويند. اين اصطلاح در حقوق بين المللي 
 نيز در مشاركت هايي كه براي يك امر خاص و در 
يك زمان كوتاه تجاري تشكيل شده، به كار مي رود. 
در مشــاركت هاي تجاري مذكور كه گاه در قالب 
ايجاد شــخص حقوقي يا قرارداد مشاركت ظاهر 
مي شود، موضوع عمليات مشــاركت از اهميت 

خاصي برخوردار است.« 

مفاهيم اقتصادی آموزش

براي همه ما پيش آمده كه در محل كارمان دچار 
خستگي يا روزمرگي مي شويم و به همين دليل 

بازده كارمان به شدت پايين مي آيد. 
در اين مطلب 4 راهكار موثــر براي جلوگيري از 

خستگي و افزايش بازده كاري ارائه شده است. 
 

۱- يك تكه كوچك شكلات بخوريد 
شــكلات نه تنها باعث تقويت حــس و حال ما 
مي شــود، بلكه تحقيقات نشــان داده است كه 
خوردن آن كمك مي كند بــدن اندورفين توليد 
كند كه انرژي را بالا مي برد. وقتي كم مانده پشت 
ميز كار خواب تان ببرد، يك تكه كوچك شكلات 

دهان تان بيندازيد و تغيير را احساس كنيد. 

 ۲- دو لیوان آب خنك بنوشید
 منظورمان از آن ليوان هاي خيلي بزرگ نيست.

 دو فنجان آب هم كافي است. 
يكي از دلايل اصلي خســتگي كم آب شدن بدن 
است )خيلي وقت ها متوجه نمي شويد كه بدن تان 

كم آب شده، فقط احساس خستگي مي كنيد.( 
 

۳- نقاشي بكشید
اگر مــدام خميازه مي كشــيد و نمي توانيد روي 
كنفرانسي كه در آن شركت كرده ايد تمركز كنيد، 
يك تكه كاغذ و خودكار از كيف تان بيرون بكشيد 
و روي آن شــروع به نقاشــي كردن كنيد: قلب، 
تك شاخ، رنگين كمان و... هرچيز مسخره اي كه 

به ذهن تان مي رســد. اين كار كمك مي كند مغز 
بتواند بهتر تمركز كند و وقتي روي كاري تمركز 
كنيد، كمتر خميازه خواهيد كشيد و فكر چرت 

زدن ديگر به سرتان نمي زند. 
 

4- چیزي حاوي ويتامین C بخوريد
يك پرتقال را از وســط نصف كنيد يــا در كافه 

شركت يك ليموناد سفارش دهيد. 
مهم ايــن اســت كــه كمــي ويتاميــن C به 
بدن تــان برســانيد. تحقيقات نشــان مي دهد 
كه ويتاميــن C موجب ســرزندگي مي شــود 
كاهــش را  ســندرم خســتگي  علائــم   و 

 مي دهد. 

4 راهكار موثر براي كساني كه در محل كار خسته مي شوند 

نكات كليدي در برنامه هاي وفاداري مبتني بر موبايل
علیرضا جعفري، مشاور برنامه هاي وفاداري

اين روزها، موبايل به جزء جدانشدني زندگي ما تبديل شده است. تا به اينجا كه پيشرفت هاي 
تعداد گوشي هاي موبايل از جمعيت كنوني كره زمين بيشتر شده است. ايران نيز از اين 
قاعده مستثنا نبوده؛ تعداد تلفن هاي همراه در ايران بيش از جمعيت كشور است و ايران 
با بيش از 70 ميليون نفر جمعيت، بيش از 100 ميليون ســيم كارت ثبت شده دارد. بر 
اساس گزارش هاي جهاني، در سال 2014 بيش از 29 درصد خريدهاي آنلاين از طريق 
گوشي هاي موبايل صورت گرفته است. مطمئنا اين روند در سالي كه پيش رو داريم، بيشتر 
هم خواهد شد. اين اعداد و ارقام به خوبي نشــان مي دهند كه ديگر وقت آن شده است تا 
موبايل هم وارد بازي وفاداري شركت ها شــود. وفاداري موبايلي دقيقا يعني چه؟ اگر اين 
سوال را از من بپرسيد، به شما خواهم گفت كه تعريف دقيق، بستگي به اين دارد كه شما 
چه مي فروشيد؟ كالا يا خدمت؟ مشتريان شما عموما چه افرادي هستند؟ و اينكه، شما به 
عنوان يك شركت، مي خواهيد چه نوع ارتباطي با مشتريان خود داشته باشيد؟ اما بسياري 
از كارشناسان وفاداري، اينگونه جواب مي دهند: »برنامه وفاداري مبتني بر موبايل، خلق 
يك راه ارتباطي جديد با مشتري است كه به ارزشمند شدن برند شركت كمك بسياري 
مي كند.« در اين نوشتار، به 5 نكته كليدي كه براي اجراي وفاداري مبتني بر موبايل ضروري 

است، مي پردازيم.
 

۱- ارائه دسترسي كامل موبايلي به تمام ابعاد برنامه وفاداري
حداقل كاري كه بايد انجام دهيد، اين است كه به مشتريان اجازه دهيد تا خودشان مديريت 
برنامه شان را به دست گيرند، يعني از طريق گوشي موبايل شان بتوانند ثبت نام كنند، از ميزان 
امتيازات شان، نحوه جمع آوري آنها، خريد كردن و فرصت هاي تخفيفي پيش رو با خبر شوند، 
بتوانند از آنها به خوبي استفاده كنند و مهم تر از همه اينها، لذت ببرند. بله، لذت بردن نكته 
طلايي در اين شيوه وفاداري است كه متاسفانه با وجود سادگي بسيار، هنوز هم كه هنوز 
است، بسياري از برندهاي مطرح به آن توجه نكرده اند. اگر مشتريان نسبت به برنامه وفاداري 
نصب شده روي گوشي موبايل شان حس كارايي داشته باشند و از بازي كردن با آن، بله!، 
بازي كردن، لذت ببرند، به جد مي گويم كه شما نيمي از راه را رفته ايد. مشتريان اين روزها 
توقع دارند تا برنامه اي ارزشمند با قابليت هاي شخصي سازي )خلق برنامه مختص مشتري( 
را در هر مكان و هر زماني در اختيار داشته باشند. برنامه را جوري طراحي كنيد تا هر مشتري 
اين تصور را داشته باشد كه اين برنامه تنها مختص به اوست. از اينها گذشته، اعضاي باشگاه 
مشتريان شما، مي بايست به راحتي بتوانند از كدها و كوپن هاي تخفيف خود استفاده كنند، 
نه اينكه مجبور شوند از آن پرينت تهيه كرده يا حضوري به فروشگاه مراجعه كنند. پا را از اين 
فراتر مي گذاريم، اجازه  دهيد تا اعضاي باشگاه تان تخفيف هاي خود را در زنجيره حساب هاي 

وفاداري شان ذخيره كنند تا هر زمان كه دوست داشتند استفاده كنند.
 

۲- گزينه »موقعیت مكاني« را در برنامه بگنجانید و به مشتريان خود امتیاز 
دهید

 گاهي پيش مي آيد، برندهايي كه در سطح شهر فروشگاه هاي متعددي دارند، به گوشي هاي 
همراه مشتريان خود به چشم دشمن نگاه مي كنند و تصورشان هم بر اين است تا زماني كه 
مشتريان بتوانند كالاي مورد نظر خود را از طريق چرخ زدن در اينترنت پيدا و خريداري 
كنند، ديگر كسي به سراغ فروشگاه هاي سطح شهر نمي آيد يا حداقل ميزان فروش شان 
كاهش مي يابد اما بازاريابان حرفه اي و زرنگ با استفاده به جا از برنامه هاي وفاداري، گوشي 
موبايل را به فرصتي جديد براي فروش بيشــتر بدل كرده و مشتريان خود را نيز به وجد 
مي آورند. فرض كنيد شما، يكي از اعضاي باشگاه مشتريان برند الف هستيد، موقعيت مكاني 
شما خيابان وليعصر گزارش شده اســت، در همان زماني كه مشغول پياده روي هستيد، 
پيامي دريافت مي كنيد؛ » مشتري عزيز، شما در نزديكي فروشگاه ما هستيد. در صورتي كه 
به ما سر زده و از ما خريد داشته باشيد مشمول طرح تخفيف مكاني ما خواهيد شد« ؛ و اين 
دقيقا همان كاري است كه برند سفورا، يك برند مطرح در فروش لوازم آرايشي-بهداشتي 
براي مشتريان وفادار خود انجام مي دهد. از موقعيت مكاني مشتري خود نهايت استفاده 
را ببريد. به مشتريان خود فقط كالاهاي خود را ارائه ندهيد. آنها را به يك فنجان قهوه داغ 
در نزديك ترين كافي شاپ دعوت كنيد و ببينيد كه مشتري شما چه لذتي از وفادار بودن 

مي برد. حتما امتحان كنيد.

۳- تعامل بیشتر با استفاده از تبلیغات موبايلي
شما مي خواهيد كه مشتريان بيشتر با شما در ارتباط باشند؟ چه در فروشگاه ها، يا پشت ميز كار، 
يا حتي در خانه؟ خوب، به موبايل شان اهميت بدهيد. اگر در حال طراحي برنامه موبايلي جديدي 
براي مشتريان خود هستيد توجه داشته باشيد، به مشترياني كه برنامه را روي گوشي موبايل شان 
نصب مي كنند، امتياز بيشتري بدهيد؛ به آنهايي كه از طريق موبايل از شما خريد مي كنند تخفيف 
بيشتري دهيد؛ يا در مدتي محدود تخفيفاتي باورنكردني براي مشتريان وفادار اما موبايلي خود 

در نظر بگيريد. كافي است مشتريان خود را به كسب امتياز از اين راه ترغيب كنيد.
 

4- ادغام پاداش وفاداري با تجربه موبايلي مشتريان
موثرترين برنامه هاي وفاداري عموما براساس ميزان خريد به اعضاي باشگاه مشتريان امتياز 
مي دهند اما امتيازدهي در موبايل اندكي متفاوت است. در اين مورد، مديران باشگاه مشتريان 
براساس تعداد پست ها در شبكه هاي مجازي و پسنديدن يا به قول امروزي ها لايك كردن 
تصاوير و نوشته هاي شركت در صفحات فيسبوك، اينستاگرام و...، به مشتريان وفادار خود 
امتياز مي دهند. ذكر اين مطلب خالي از لطف نخواهد بود، از آنجا كه بيشتر مشتريان موبايلي، 
قبل از خريد، به سايت اينترنتي سر زده و بعد از بررسي همه جانبه اقدام به خريد مي كنند؛ 
توجه به گزينه »افزودن به ليســت علاقه مندي ها« و امتياز دادن به مشتريان براساس 
علاقه مندي هاي شان، مي تواند ارتباط بين شركت و مشتري را بهبود ببخشد. از اين راه 
شركت و باشگاه مشتريان آن مي تواند امتيازات ويژه اي را براي علاقه مندان گروه خاصي از 

محصولات در نظر بگيرند، مطمئن باشيد كه مشتريان هم راضي خواهند بود.
 

۵- استفاده از داده هاي وفاداري موبايلي براي شكل گیري نگاهي يكپارچه 
به مشتري

شايد بزرگ ترين مزيت يك باشگاه مشتريان موبايلي، زماني باشد كه مشتريان به تطبيق 
خودشان با برنامه هاي وفاداري شركت اختصاص مي دهند. مشتريان دوست دارند تا آنجا 
كه ممكن است از مزاياي موجود در باشگاه نهايت استفاده را ببرند؛ اينجاست كه زواياي 
پنهان ديد خود را بروز مي دهند و اين فرصت مناسبي براي بازاريابان شركت است تا تمام 
جنبه هاي رفتار مشــتري را در كانال هاي ارتباطي بررســي كنند و به اطلاعات جامع و 
يكپارچه اي از روانشناسي رفتار مصرف كننده دســت پيدا كنند. مطمئن باشيد كه اين 
اطلاعات به شركت ها فرصت خلق پيشنهاد هاي جذاب تر و مشتري پسندتر را مي دهد. اين 
را به خاطر بسپاريد كه وفاداري مبتني بر موبايل، پلي حياتي ميان دنياي آنلاين اطلاعات 
و ذهن مشتريان است و اگر شركتي موبايل را جزو برنامه وفاداري خود نداند، فرصت بزرگي 

را از دست داده است. شك نكنيد.
me@alirezajafari. com :ارتباط با نويسنده

يادداشت


